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BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunstyrelsens protokoll är justerat, gällande §§354, 363 
Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Sammanträdesdatum 27 november 2023 
Anslaget sätts upp 27 november 2023 
Anslaget tas ned 18 december 2023 
Förvaringsplats för protokollet Nacka stadshus 
 

Underskrift  ...........................................................................  
 Kommunsekreterare 
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BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunstyrelsens protokoll är justerat. 
Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Sammanträdesdatum 27 november 2023 
Anslaget sätts upp 1 december 2023 
Anslaget tas ned 25 december 2023 
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Utdragsbestyrkande 
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§  337 KFKS 2023-00001 
 

Anmälningar 

Beslut 
Anmälningarna noteras till protokollet. 

Handlingar i ärendet 

E 
Övrigt  

E1 Protokoll från 

KSSU 2023-11-07 

KSAU och KSVU 2023-11-21 

KSTU 2023-11-08 

 

E2 Södertörns brandförsvarsförbund, 
protokoll från förbundsdirektionens 
sammanträde 2023-10-27 inklusive 
beslutsunderlag avseende Budget‐ och 
verksamhetsuppföljning delårsrapport 2023 
och Kalendarium för 2024 

KFKS 2023-3 

 

E3 Käppalaförbundet: kungörelse med 
information om fullmäktigesammanträde 
den 7 november 2024 

KFKS 2023-3 

 

 
- - - - - 
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§  338 KFKS 2023-00002 

Delegationsbeslut 

Beslut 
Delegationsbesluten noteras till protokollet. 

Handlingar i ärendet 
 

Ärende Beslutsfattare Datum 
1.  Beslut om certifikatupplåning 

231113 -240213 
KFKS-2023-00164 

Finanschef 2023-11-09 

2.  Beslut om grönt obligationslån 
genom MTN 231115 -271115 
KFKS-2023-01088 

Ekonomi och 
finansdirektör 

2023-11-09 

3.  Anmälan enligt lex Sarah 
Solsidevägens gruppbostad,  
till Ivo 
KFKS-2023-00756 

Produktionsdirektör, 
Välfärd samhällsservice 

2023-10-06 

4.  Anmälan enligt lex Sarah 
Solsidevägens gruppbostad,  
till Ivo 
KFKS-2023-00933 

Produktionsdirektör, 
Välfärd samhällsservice 

2023-11-09 

5.  Tillförordnande av 
Säkerhetsskyddschef samt 
biträdande säkerhetsskyddschef 
KFKS-2023-01130 

Stadsdirektör 2023-11-20 

6.  Tillförordnande av 
Signalskyddschef 
KFKS-2023-01129 

Stadsdirektör 2023-11-20 

7.  Avtal om lägenhetsarrende för 
brygganläggning, med Örnnästets 
bryggförening, A202308-001,  
KFKS-2023-01110 

Gruppchef, 
fastighetsenheten 2023-11-20 

8.  Tilldelning och upphandling av 
Entreprenad, Infartsparkering 
Hasseluddsvägen, projektnr 
93101859  
KFKS-2023-00990 

Enhetschef 
Anläggningsenheten 2023-10-10 

 
- - - - - 
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§  339 KFKS 2023-00985 

 
Försäljning av kommunal fastighet i Älta 
Fastigheten Älta 9:150 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

Kommunfullmäktige beslutar att Nacka kommun ingår fastighetsöverlåtelseavtal med 
köparen avseende fastigheten Älta 9:150 i enlighet med bilaga 1 till fastighetsenhetens 
tjänsteskrivelse daterad den 19 oktober 2023. Under förutsättning av kommunfullmäktiges 
beslut, ger kommunstyrelsen gruppchefen för mark- och fastighetsutveckling inom 
fastighetsenheten i uppdrag att för Nacka kommuns räkning underteckna 
fastighetsöverlåtelseavtal, köpebrev samt eventuellt övriga tillkommande handlingar med 
anledning av överlåtelsen avseende fastigheten Älta 9:150. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun är lagfaren ägare till fastigheten Nacka Älta 9:150, med adress Ältavägen  
180. Fastigheten har lagts ut till försäljning på den öppna marknaden, enligt beslut i  
kommunstyrelsen den 26 oktober 2020. Den föreslagna köparen har lagt det högsta  
budet 3 820 000 kronor. Ett förslag till fastighetsöverlåtelseavtal har tagits fram som  
kommunen nu ingår. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 7 november 2023 § 
135 

Tjänsteskrivelse från Fastighetsenheten, daterad den 19 oktober 2023. 

Bilaga 1. Köpekontrakt med tillhörande bilagor 

Bilaga 2. Lista över inkomna bud 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade avslag på förslaget från kommunstyrelsens 
stadsutvecklingsutskott.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut, dels det utsända förslaget 
från stadsutvecklingsutskottet, dels det av Tomas Ottosson (V) framställda avslagsyrkandet.  
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Ordföranden ställde det utsända förslaget från stadsutvecklingsutskottet mot det av Tomas 
Ottosson (V) framställda avslagsyrkandet och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
På grund av tomtstorleken som omöjliggjorde styckning samt de sjunkande 
fastighetspriserna ger denna tomtförsäljning mindre intäkter till kommunen än som 
förutsågs 2020, då uppdraget gavs till fastighetsförvaltningsenheten. Tomten saknar utfart 
till kommunal gata, vilket innebär att utfart måste ske till Ältavägen, en sämre lösning då 
det är en statlig väg. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Vänsterpartiet ser som vanligt att det är fördelaktigare att upplåta med tomträtt eller att 
marken inte nyttjas för bostadsändamål. Detta är ett vattensjukt läge, som regelbundet 
översvämmas. Det finns en klimatanpassningsplan antagen i Nacka kommun och det finns 
allmän kunskap de allt större riskerna i Sverige för skyfalls regn och översvämningar. Den 
här marken är redan, ofta vattensjuk och översvämmad vilket betyder att den fungera som 
en extra reservoar för stora vattenmängder. Behovet av mark som denna är viktigt för 
klimatanpassningsplaner, skyfallsregnets vatten behöver kunna tas omhand på ett 
kontrollerat sätt i förberedda områden. 
- - - - - 
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§  340 KFKS 2016–00702 

Tilläggsavtal IV till exploateringsavtal för del av Nacka 
strand Norra branten, Delplan 1, i Nacka kommun 

 
Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige beslutar att Nacka kommun ingår föreslaget tilläggsavtal IV till  
exploateringsavtal för del av Nacka strand, Norra branten Delplan 1 med Nacka 13:79 AB  
gällande avgående åtaganden i exploateringsavtal, i enlighet med bilaga 1. 
 
Beslut enligt ovan förutsätter att Nacka kommun och bostadsrättsföreningen The View har  
ingått servitutsavtal tillhörande bilaga 1 senast inför kommunfullmäktiges sammanträde den  
11 december 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunen och exploatören Nacka 13:79 AB har ingått ett exploateringsavtal och tre 
efterföljande tilläggsavtal till exploateringsavtalet för del av Nacka strand, Norra branten  
Delplan 1. Enligt exploateringsavtalet och tilläggsavtal I ska exploatören bygga om och  
separera konstruktioner under bostadshus och gata. Efter att närmare projekteringar har  
tagits fram har bedömningen gjorts att en fullgod separering av konstruktionerna enligt  
intentionen i exploateringsavtalet och tilläggsavtal I inte är möjlig till en ekonomiskt  
försvarbar kostnad. Konstruktionerna föreslås därför ligga kvar och vara gemensamma för  
bostadshus och gata. Detta innebär att Nacka 13:79 AB:s åtagande om ombyggnation och  
separering av konstruktioner enligt exploateringsavtal och tilläggsavtal I föreslås utgå vilket  
regleras genom föreslaget tilläggsavtal IV. 
 
Att de befintliga konstruktionerna blir gemensamma för bostadshus och gata innebär att  
kommunen och bostadsrättsföreningen The View, så som lagfaren ägare av fastigheten  
Sicklaön 13:79, behöver ingå servitutsavtal avseende de gemensamma konstruktionerna för 
att säkra framtida ansvar och rättigheter för anläggningarna. Servitutsavtalen är en  
förutsättning för att föreslaget tilläggsavtal IV mellan kommunen och Nacka 13:79 AB kan  
ingås. Servitutsavtalen ingås på delegation enligt punkt 10.24 i kommunstyrelsens  
delegationsordning och ska ingås före beslut om föreslaget tilläggsavtal IV fattas i  
kommunfullmäktige. 
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Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 7 november 2023 
§129 

Tjänsteskrivelse från Exploateringsenheten, daterad den 19 oktober 2023 

Bilaga 1. Förslag till tilläggsavtal IV med tillhörande bilagor 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, 
stadsutvecklingsutskottets förslag, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  341 KFKS-2023-01020 

Revidering av taxa och införande av ny avgift för 
användning av offentlig plats för återvinningsstationer 

 
Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att besluta om följande ändring i taxan  
för användning av offentlig plats.  

1. Taxa för användning av offentlig plats revideras genom att skrivelsen 
”återvinningsstationer” i punkt 2 under rubriken ”Ingen avgift tas för:” stryks. 

2. En ny avgift för upplåtelse av offentlig plats för återvinningsstationer införs.  
3. Från 1 januari 2024 antas en årlig avgift om 3 000 kr/återvinningsstation.  
4. För övrigt vissa språkliga justeringar i inledningen. 

 

Sammanfattning av ärendet 
I juni 2022 fattade regeringen beslut om en ny förordning avseende producentansvar för  
förpackningar. Förordningen innebär bland annat att kommunerna tar över ansvaret för  
insamling av förpackningsavfall från hushåll och samlokaliserade verksamheter från den  
1 januari 2024. De stationer som övergår till kommunen återfinns på både offentlig plats  
samt på privat och kommunal kvartersmark.  
 
I samband med kommunernas övertagande av ansvaret för återvinningsstationerna har  
en översyn av avgifter för användning av mark i kommunen gjorts där ambitionen är en  
rättvis prisnivå oavsett typ av mark. Kommunen har fram till nu haft ett undantag för  
återvinningsstationer i taxan för användning av offentlig plats. 
 
Vid framtagande av ny avgift har omvärldsspaning gjorts i andra kommuner som tar ut  
en avgift för upplåtelse av offentlig plats till återvinningsstationer, Norrköping och  
Norrtälje. Översynen har resulterat i ett förslag om att en avgift för upplåtelse av mark på  
offentlig plats för återvinningsstationer ska tas ut från 1 januari 2024. Den årliga summan  
föreslås blir 3000 kr/återvinningsstation, vilket harmoniserar med andra avgifter för  
markupplåtelser i kommunen. 
 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2023 §149 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret, daterad den 19 oktober 2023 
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Bilaga 1. Taxa för användning av offentlig plats, diarienummer KFKS2022-01137 

Bilaga 2. Förslag på ny Taxa för användning av offentlig plats 

Bilaga 3. Protokollsutdrag NTN-2023-00250 §169, 2023-10-17 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, arbetsutskottets förslag, 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Det kommunala bolaget Nacka Vatten och Avfall (NVOA) tar över driften av 
Återvinningsstationerna (ÅVS) 2024 och ska enligt lag gradvis införa Fastighetsnära 
Insamling av förpackningar (FNI) senast 2027. Det innebär även att behovet av mark till 
återvinning minskar eftersom de allra flesta tömningskärl då kommer att ske vid bostaden, 
med kärl på fastighetsägarens egen mark. Hyreskostnaden för den mark som NVOA 
behöver hyra av kommunen beräknas till enbart ca 15 000 kronor totalt. Det är 
felräkningspengar i de totala kostnaderna för förpackningsinsamlingen. Nackalistan står fast 
vid vår ståndpunkt att kommunen ska få full kostnadstäckning för insamlingen av 
förpackningar, som ju ska finansieras av producentavgifter uttagna vid inköp av en viss 
artikel. Vi vill att alla kostnader för FNI separatredovisas av NVOA, så att det är möjligt att 
följa upp hur stor del av kostnaden som inte ersätts, vilket möjliggör för kommunen att 
fortsatt driva frågan mot staten och Naturvårdsverket. 
- - - - - 
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§  342 KFKS 2023-01047  

Styrdokument för krisberedskap 

 
Beslut 

1. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige antar Strategisk handlingsplan 
för krisberedskap 2023–2026, enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelse daterad den 14 
november 2023 

2. Kommunstyrelsen antar Plan för extraordinära händelser 2023–2026, enligt bilaga 2 
till tjänsteskrivelse daterad den 14 november 2023 

3. Kommunstyrelsen antar Utbildnings- och övningsplan 2023–2026, enligt bilaga 3 
till tjänsteskrivelsen daterad den 1 november 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
För varje mandatperiod ska kommunen ta fram styrdokument för sitt arbete med  
krisberedskap, vilket framgår av Överenskommelse om kommunernas krisberedskap  
2019–2022 (förlängd till och med 31 december 2023) mellan Myndigheten för  
samhällsskydd och beredskap (MSB) och Sveriges Kommuner och Regioner (SKR). 
Överenskommelsen syftar till att öka samhällets krisberedskap på lokal nivå.  
 
I enlighet med överenskommelsen har kommunen upprättat styrdokumentet Strategisk  
handlingsplan för krisberedskap 2023–2026. Handlingsplanen beskriver hur kommunens  
arbete med krisberedskap är organiserat, hur risk- och sårbarhetsanalysprocessen  
fungerar och redogör för ambitionsnivåer gällande geografiskt områdesansvar samt vilka  
fokusområden som är prioriterade för Nacka kommuns krisberedskapsarbete under  
mandatperioden. 
 
Till kommunens styrdokument för krisberedskap Strategisk handlingsplan för 
krisberedskap 2023–2026 hör även Plan för extraordinära händelser samt Utbildnings- och 
övningsplan.  
 
Plan för extraordinära händelser syftar till att tydliggöra ansvar, organisation och funktioner 
för krisledningen på övergripande nivå. Utbildnings- och övningsplan underlättar för 
kommunen att på ett strukturerat sätt vidmakthålla och utveckla den egna  
organisationens kunskap och förmåga vad gäller krisberedskap och civilt försvar. 
 
Utöver dessa dokument finns även inom samma ramverk Reglemente för 
krisledningsnämnden samt en övergripande Risk- och sårbarhetsanalys, beslutade i 
november 2022 respektive oktober 2023, den senare är redan inrapporterad till 
länsstyrelsen. 
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Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2023 §150 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret, daterad den 14 november 2023 

Bilaga 1. Strategisk handlingsplan för krisberedskap 2023–2026 

Bilaga 2. Plan för extraordinära händelser 2023–2026 

Bilaga 3. Utbildnings- och övningsplan 2023–2026 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, arbetsutskottets förslag, 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 

  



 
17 (70) 

 27 november 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  343 KFKS-2023-01102 

Wallstreet festival 2023 

Beslut 
Under förutsättning att kommunstyrelsen tilldelar nödvändiga medel ur framtidsfonderna  
för delfinansiering av Wallstreet Stockholm beslutar kommunstyrelsen följande: 
 

1. Kommunstyrelsen beslutar att Nacka kommun ska bli medlem i den ideella 
föreningen Wallstreet Stockholm (organisationsnummer 802537-4771) som utgör 
plattform för Wallstreet festival 2025.  

2. Kommunstyrelsen beslutar att Nacka kommun ska delta i Wallstreet festival 2025 
genom att ingå avtal gällande en GOLD Ticket. Biträdande ekonomidirektör ges 
mandat att företräda kommunen vid tecknande av avtal för medverkan i festivalen. 

3. Kommunstyrelsen beslutar att biträdande ekonomidirektören representerar Nacka 
kommun i föreningens styrelse samt företräder kommunen vid ordinarie och 
eventuell extra årsstämma.  

4. Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att besluta om investeringsmedel 
för offentlig konst om totalt 3,5 miljoner kronor. Beslutet är villkorat av att 
kommunstyrelsen i Nacka beslutar om att delta i festivalen Wallstreet Stockholm 
2025. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun har sedan år 2013 använt sig av arbetssättet Konsten att skapa stad som  
handlar om medskapande, konst, kultur och konstnärlig kompetens som resurser för  
ökad innovationskraft och hållbarhet i stadsutvecklingen. En rad olika projekt har  
genomförts.  
 
Hösten 2019 genomförde Nacka kommun Stockholmsregionens första festival för  
offentlig konst, Wallstreet Nacka. Konstfestivalen Wallstreet handlar om att  
konstnärer och grannar tillsammans skapar platser med betydelse. Konst är avgörande för 
stadens själ, dess samspel, identitet och attraktivitet. Wallstreet Nacka följdes  
upp av Wallstreet Stockholm under sommaren 2022. Sommaren 2025 genomförs  
konstfestivalen Wallstreet för tredje gången nu på nationell nivå. Nacka kommun  
föreslås medverka i den kommande festivalen sommaren 2025, teckna medlemskap i den  
fristående ideella föreningen samt avtala om en Gold-ticket. Festivalen bygger på och  
förutsätter ett samarbete med och mellan deltagande kommuner och det privata  
näringslivet. 
 
Ett förslag till koncept för Nackas medverkan i festivalen 2025 har arbetats fram.  
Avsikten är att etablera ett nytt konststråk med utgångspunkt i platsens själ. Den primära  
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inriktningen utgör från Saltsjöbanans sträckning genom kommunen, en världsunik resa  
genom Nackas historia, nutid och framtid. 
 
För Nacka kommun beräknas budgeten för genomförande av festivalen till cirka 6  
miljoner kronor. Behov av investeringsmedel för konst uppskattas till 3,5 Mkr. För  
övriga projektkostnader avser projektet söka medel från kommunens framtidsfonder. 
Nacka kommuns medverkan i festivalens förutsätter att kommunstyrelsen i Nacka  
beslutar om att delta i festivalen Wallstreet Stockholm 2025 och beslutar om  
investeringsmedel för konst i Nacka samt att projektet beviljas medel från  
framtidsfonderna. I de fall projektet inte beviljas både nödvändiga medel från  
framtidsfonderna och investeringsmedel kan kommunen inte medverka i festivalen. 
 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2023 §152 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret, daterad den 13 november 2023 

Bilaga 1. WALLSTREET info kommun 

Bilaga 2. Saltsjöbanan som konststråk. 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M) bifall till det utsända 
förslaget från kommunstyrelsens arbetsutskott.  
 
Tomas Ottosson (V) yrkade avslag till arbetsutskottets förslag.  
 
Karin Teljstedt (KD) meddelade att hon ej deltar i beslutet.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut, dels det utsända förslaget 
från arbetsutskottet, dels det av Tomas Ottosson (V) framställda avslagsyrkandet.  
 
Ordföranden ställde det utsända förslaget från kommunstyrelsens arbetsutskott mot det av 
Tomas Ottosson (V) framställda avslagsyrkandet och fann att kommunstyrelsen hade 
beslutat i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Reservationer 
Tomas Ottosson (V) reserverade sig mot beslutet. 
 



 
19 (70) 

 27 november 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
Vi moderater uppskattar konst och kultur i den offentliga miljön och ser gärna fler 
satsningar för att utemiljön i Nacka blir trevligare och roligare med mer konst. De två 
tidigare Wall street-festivalerna 2019 och 2021 uppskattades av medborgarna och gav oss 
många nya konstverk, vi ser därför fram emot ytterligare en sådan och hoppas på en bred 
uppslutning i landet.  
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
Socialdemokraterna har länge drivit att en procent av exploateringskostnaden ska gå till 
konstnärlig utsmyckning i kommunen. Vi är positiva till att konsten får ta plats i det 
offentliga rummet. Samtidigt är det viktigt att konstnärernas frihet värnas och att deras 
förmåga att sätta ljuset på rådande maktstrukturer inte förhindras Att som konstnär fritt få 
uttrycka sig och kritisera samtiden vi lever i är viktigt. Då Wallstreet handlar om att 
konstnärer skapar platser med betydelse som står för inkludering, värdeskapande och leder 
till destinationsutveckling anser vi att det är av yttersta vikt att det inte finns någon politisk 
styrning i projektet. 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan är försiktigt positiva till Wallstreet Sverige 2025, vi tycker dock att det är viktigt 
att noga följa vad detta kommer att kosta för kommunen. Vi tycker att det är olyckligt att 
kulturnämnden inte getts möjlighet att yttra sig eller delta i beslutet kring detta. Kommunen 
måste lära sig av sina misstag från ”WallStreet Nacka”, framtida konstprojekt ska flyttas till 
kulturnämndens verksamhet, och de projekt som inte har konstnärlig öppenhet och 
armlängds avstånd från politiken ska det dras ned på. 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Medverkan i Wallstreet är ett sätt att synliggöra kultur och gestaltning i offentliga 
livsmiljöer och Miljöpartiet välkomnar Nackas medverkan. Samtidigt vill vi ta ett större 
grepp kring våra gestaltade livsmiljöer och se mer konst i våra offentliga rum i olika 
permanenta former. Vi vill ha mer konst i lokalsamhället och att en procent vid ny-, om- 
och tillbyggnader ska gå till att förse offentliga utrymmen med konst eller gestaltning 
genom att lyfta in detta vid markanvisningar och i exploateringsavtal. 

- - - - - 
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§  344 KFKS-2023-00193 

 
Motion – Stoppa Östlig förbindelse  
Motion den 20 februari 2023 av Alena Jukic m.fl., (V) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande.  
 
Kommunfullmäktige avslår förslagen i motionen. Huvudskälet till avslaget är att Östlig  
förbindelse utgör en regionalt och nationellt angelägen infrastruktur som på längre sikt  
gynnar stadsutvecklingen samt kommunens och regionens utveckling i stort. 
 

Sammanfattning av ärendet 
Motionärerna yrkar att kommunen officiellt uttalar att Östlig förbindelse inte bör byggas  
och att kommunen tar initiativ till att riksintressepreciseringen upphävs.  
 
Motionen har remitterats till natur- och trafiknämnden och kommunstyrelsen via  
kommunstyrelsens miljöutskott och kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott.  
 
Östlig förbindelse är en föreslagen trafiktunnel för väg-, buss- och spårtrafik under  
Saltsjön. Trafiktunneln skulle binda samman söder och norr och sluta vägringen runt  
Stockholm samtidigt som tvärspårvägen från Sickla till Värtan skulle förlängas.  
Föreslagen sträckning var från Södra länken vid Sickla till Norra länken strax väster om  
trafikplats Värtan. Länken föreslogs gå i berget under Saltsjön utan intrång i  
Nationalstadsparken. En ny nationell transportplan presenterades av regeringen den 31  
maj 2018 och Östlig förbindelse ingår inte i den. Trafikverket har därför avvecklat  
projektet Östlig förbindelse.  
 
Östlig förbindelse är dock utpekat av Trafikverket som riksintresse för kommunikationer. 
Ett riksintresse för kommunikationer innebär att det ska skyddas mot åtgärder som  
påtagligt kan försvåra tillkomsten eller nyttjandet av anläggningen. 
 
I Nacka kommuns mål och budget 2023-2025 gav kommunfullmäktige kommunstyrelsen  
ett särskilt uppdrag under 2023 att uppvakta regeringen med begäran att den återstartar  
planeringen och projekteringen av en Östlig förbindelse 
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Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 7 november 2023 
§138 

Tjänsteskrivelse från Kansli- och juridikstaben, daterad den 19 oktober 2023 

Bilaga 1. Motionen 

Bilaga 2. Protokollsutdrag från natur- och trafiknämndens sammanträde 2023-08-29 

Bilaga 3. Protokollsutdrag från kommunstyrelsens miljöutskotts sammanträde 2023-08-23  

 
Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade på återremiss av motionen med följande motivering; 
”Återremiss för att grundligt utreda konsekvenserna av utbyggnad av östlig förbindelse och 
kvarstående av de markreservat som finns idag. Särskilt vill vi utreda konsekvenser för 
planområden sodafabriken, ”Stockholm wood city” och Saltsjöbanan.” 
 
Peter Zethraeus (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C) och Gunilla Grudevall-
Steen (L) bifall till det utsända förslaget från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott. 
 
Tomas Ottosson (V) yrkade, med instämmande av Desha Svenneborg (MP) bifall till 
motionen.  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde först det av Mikael Carlsson (NL) framställda återremissyrkandet mot 
avslag, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat att ärendet ska avgöras vid dagens 
sammanträde. 
 
Därefter konstaterade ordföranden att det fanns två förslag till beslut, dels det utsända 
förslaget från stadsutvecklingsutskottet, dels det av Tomas Ottosson (V), med 
instämmande av Desha Svenneborg (MP), framställda förslaget om att bifalla motionen.  
 
Ordföranden ställde stadsutvecklingsutskottets förslag mot förslaget om bifall av motionen 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med det utsända förslaget från 
stadsutvecklingsutskottet.  
 
Mikael Carlsson (NL) meddelade att han avstår från att delta i detta beslut. 

Reservationer 
Tomas Ottoson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet och ingav följande.  
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Det är ett krumbuktande svar i tjänsteskrivelsen, man ser stora problem med att bygga 
östligförbindelse, som att den kommer ge ökade utsläpp av koldioxid. Att Nackas 
koldioxidbudget säger att vägtrafiken är den största utsläppskällan av koldioxid och att 
motorvägsreservatet för östligförbindelse har en stor negativ påverkan på stadsbyggandet 
på centrala Sicklaön. En lösning på alla utsläpp som föreslås är att det är att kan gå 
kollektivtrafik i tunneln. Det är ett märkligt förslag då det redan bygga en tunnelbana som 
kan ta tusentals resenärer över Saltsjö-Mälarsnittet varje timme. Det är dessutom bara en 
from förhoppning då kommunen inte har någon rådighet över kollektivtrafiken. Man kan 
som jämförelse se att kollektiv-busstrafik på Essingeleden är ytterst sparsam. Motorvägar 
brukar inte ansluta på ett planerat sätt till kollektivtrafikpunkter utan utgå från biltrafikens 
behov att komma fram fort. Dessutom tillkommer en ny motorvägstunnel, Förbifart 
Stockholm som kommer avlasta bil och lastbilstrafiken i Stockholm. Essingeleden kommer 
avvändas för trafik inom regionen och förbifarten kommer ta hand om trafiken på E4:an 
som inte har Stockholm som mål. Ett annat koldioxidbegränsande förslag i 
tjänsteskrivelserna är att bygga i andra material än betong som orsakar stora utsläpp. Att 
bygga tunnlar med mindre betong är förmodligen svårt, det kanske kommer finnas tekniska 
lösningar på det i framtiden men i dagens tunnlar används stora mängder betong med 
enorma utsläpp av koldioxid. Masshantering av berg från tunnelsprängningar orsakar stora 
problem dels ger det stora utsläpp av koldioxid och ger för närboende kraftiga ljud och 
damm störningar. Det finns inga områden som kan hantera massor i centrala Nacka vilket 
betyder långa transporter igen när tunnelbanan är äntligen är klar. Det står vidare att 
kommunen bör verka för östligförbindelse vilket på längre sikt kommer gynna 
stadsutvecklingen samt kommunens och regionens utveckling i stort. Det är ett antagande i 
detta att på längre sikt finns som möjlighet trots att Alliansen med S planerar för 
kommande stora utsläpp av koldioxid. Hur har ni tänkt att Parisavtalet ska klara av detta. 
Hur tror ni att på längre sikt kommer se ut? Ny istid i Sverige, osläckbara bränder, 
värmekatastrofer, monsunregn som samhället inte är byggt för? Det riktigt allvarliga i detta 
är att på längre sikt kanske inte existerar för oss på ett sätt vi kan känna igen. 
 
Desha Svenneborg reserverade sig mot beslutet för Miljöpartiet och ingav följande.  
Sommaren 2023 har talat sitt klarspråk, med extremväder i olika former över hela 
jordklotet. Att nå 1,5-graders målet är kört och flera av de sk “tipping points” - där vi 
påverkat klimatet så till den grad att det får skador på naturen och systemet som inte går att 
reparera - är här. Att i tider som dessa fortsätta propagera för mer motorväg är inte bara 
pinsamt, det är tragiskt. I framtiden kommer dagens barn titta på oss och undra vad vi 
gjorde och hur vi tänkte, alla fakta fanns ju där och forskningen var tydlig. Det behövs inga 
fler “utredningar” för att förstå huruvida det behövs ett gigantiskt motorvägsprojekt i 
Nacka eller inte. Alla som finns visar att trafiken skulle öka, köerna bli fler (!) i Nacka och 
klimatpåverkan enorm. En ny motorväg i Nacka skulle dessutom innebära både åratal av 
byggkaos med gigantiska schakt mitt i centrala Nacka och omöjliggör som det ser ut nu 
flera projekt i Sickla, inklusive den nya trästaden. Med Östlig förbindelse har Nacka 
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dessutom förbundit sig att bygga ytterligare tusentals bostäder i icke tunnebanenära läge, 
dvs bortom Sicklaön, något som skulle leda till både ökad exploatering och fler bilister. 
Östlig förbindelse är en dålig idé som både förstör dagens utveckling genom att ligga som 
en våt filt över centrala Nacka, och förutsättningarna för en beboelig jord. 

Protokollsanteckningar 
Peter Zethraeus lät med instämmande av Johan Krogh (C) och Gunilla Grudevall-
Steen (L) anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
Östlig förbindelse är av stor betydelse för alla invånare i Nacka och hela östra 
stockholmsregionen.  Östlig förbindelse tillsammans med tunnelbanans nya gren till Nacka 
innebär att nya möjligheter för arbetspendling skapas, vilket minskar köer och kortar 
restiderna för många människor.  Östlig förbindelse bidrar också till en ökad robusthet och 
minskad sårbarhet i befintligt trafiksystem. Viktigt att poängtera är också att Östlig 
förbindelse inte enbart byggs för bilar utan också för kollektivtrafik. Vid ett färdigställande 
av östlig förbindelse kommer en majoritet av fordonsflottan att drivas av fossilfria bränslen 
vilket gör utsläppen mindre. Att V är emot ökade möjligheter för Nackaborna att resa och 
arbeta är tyvärr inte någon nyhet men fortfarande lika förvånande. Vi ser att vi både 
behöver fler möjligheter i en växande stockholmsregion att resa och arbeta samtidigt som 
vi arbetar aktivt för att minska utsläpp och negativ miljöpåverkan. Hur den framtida 
utformningen kommer att bli är idag inte fastställd, då leden inte är färdigprojekterad och 
projektet står stilla. Tydligt är dock att de delar som kommer att vara i ytläge är desamma 
som idag avseende 222an och anslutningen till Södra länken vid Hammarby sjöstad, övriga 
anläggningen ligger i tunnel under jord och därmed med en ringa påverkan på naturen i och 
runt Svindersviken, Henriksdalsberget etc. De utspel som gjorts från tex Nackalistan 
rörande Svindersviken och Trolldalen framstår som ogrundade och kommer därmed på 
skam. Återigen väljer Nackalistan att inte delta i beslutet. Är det inte dags att bestämma sig 
för hur man ställer sig i en fråga som är så viktig för Nackaborna? 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
Vi anser att en östlig förbindelse, som knyter samman Södra och Norra länken, ska byggas 
då det ger ökade möjligheter till god och snabb kommunikation. Inte minst ska den 
möjliggöra en utbyggnad av kollektivtrafiken och därmed bidra till grönare transporter. 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan deltar inte i beslutets andra att-sats eftersom Östlig förbindelse är riksintresse 
för kommunikation och beslut om att ändra detta inte är möjligt att göra på kommunal 
nivå. När det gäller den första att-satsen så hade vi gärna sett att tjänstehandlingen till 
Kommunstyrelsens Stadsutvecklingsutskott (KSSU) tydligare hade beskrivit påverkan på 
stadsbyggnadsprojekten i Sickla, till exempel planerna för Tryckluftsfabriken (Stockholm 
Wood City), detaljplanen Sodafabriken samt järnvägsplanen för Upphöjd Saltsjöbana. 
Tjänsteskrivelsen antyder att de delar av Sickla som markerats med rött inte kan bebyggas 
utan vidare precisering eller tillstånd från statliga Trafikverket, och att samtliga ovan 
nämnda planer berörs av detta i någon omfattning. Inte bara för Nackalistan, utan även för 
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de övriga partierna, borde det rimligen vara av största vikt att förstå hur stadsbygget i 
Nacka påverkas av markreservatet samt den tilltänkta vägförbindelsen innan man tar 
ställning till trafikleden Östlig Förbindelse. Det centerpartistiska kommunalrådet uttryckte 
förvåning på kommunstyrelsens sammanträde att Nackalistan har tagit del av samtliga 
handlingar i ärendet, inklusive det refererade dokumentet ’Trafikverkets precisering av 
riksintresse Östlig Förbindelse’ samt undrade varför vi inte tagit ställning till denna fråga 
för 5–6 år sedan. Den sistnämnda frågan ställer vi i Nackalistan oss undrande till då 
Trafikverkets precisering av riksintresse Östlig Förbindelse kom 2022. Vi ser det även som 
självklart att vi som parti tar del av alla handlingar i ärendet innan vi tar ställning i frågan. Vi 
yrkar därför återremiss, för att få ett skriftligt förtydligande gällande påverkan på de 
angelägna stadsplaneringsprojekten i Sickla. Vi noterar även att tjänsteskrivelsen något 
felaktigt omnämner spårtrafik i presens, vilket var ett alternativ som tidigt valdes bort och 
därmed inte ingår i Trafikverkets precisering av riksintresset samt att den trafikanalys som 
utförts pekar på att en Östliga Förbindelse skulle medföra längre bilköer under morgonens 
rusningstid. 
 
- - - - - 
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§  345 KFKS-2023-00524 

 
Motion - Fördjupad medborgardialog i planprocessen  
Inkom den 15 maj 2023 av Lina Olsson och Mikael Carlsson, (NL) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige konstaterar att möjligheten till en fördjupad planprocess med en  
förbättrad medborgardialog ryms inom ramen för stadsbyggnadsprocessen utan att en ny  
policy behöver tas fram. Motionen är därmed färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
Motionärerna föreslår att kommunen tar fram en policy för en fördjupad planprocess  
med en förbättrad medborgardialog.  
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott har remitterat motionen ”Fördjupad medborgardialog i  
planprocessen”, till miljö- och stadsbyggnadsnämnden för utredning och förslag till  
beslut. Motionen har även remitterats till val- och demokratinämnden och  
kommunstyrelsen.  
 
Enligt miljö- och stadsbyggandasnämnden ger stadsbyggnadsprocessens nuvarande  
projektorganisation och projektmodell stora möjligheter att bedriva planarbete i olika  
omfattning beroende på ärendets komplexitet och/eller omgivningspåverkan. Val av  
planförfarande sker utifrån plan- och bygglagen. Fördjupningar under planprocessen  
såsom anordnande av medborgardialoger utöver vad lagen kräver kan genomföras i  
projekten med beaktande av mervärde vid ökad dialog kontra kostnader för arbete och  
tid. Möjligheten till en fördjupad planprocess med en förbättrad medborgardialog ryms  
inom ramen för stadsbyggnadsprocessen utan att en ny policy behöver tas fram.  
 
Val- och demokratinämnden anser att motionen ”Fördjupad medborgardialog i  
planprocessen” tar upp flera viktiga demokratiska frågor inom området medborgardialog. 
 
Val- och demokratinämnden bedömer att på grund av att motionens förslag specifikt rör  
planprocessen så ligger ansvaret för dessa frågor utanför val- och demokratinämndens  
rådighet. Val- och demokratinämnden lämnar därför motionen utan eget  
ställningstagande. 
 
Juridik- och kanslistaben bedömer att möjligheten till en fördjupad planprocess med en  
förbättrad medborgardialog ryms inom ramen för stadsbyggnadsprocessen utan att en ny  
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policy behöver tas fram. 
 
Förslaget till beslut medför inga ekonomiska konsekvenser för kommunen eller särskilda  
konsekvenser för barn. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 7 november 2023 
§139 

Tjänsteskrivelse från Juridik- och kanslistaben, daterad den 18 oktober 2023 

Bilaga 1. Motionen 

Bilaga 2. Miljö- och stadsbyggnadsnämndens protokollsutdrag den 18 oktober 2023 

Bilaga 3. Val- och demokratinämndens protokollsutdrag den 4 september 2023 

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade i första hand på återremiss till val- och demokratinämnden, i 
andra hand bifall till motionen, och i tredje hand på ett tilläggsyrkande till det utsända 
förslaget: ”Att kommunstyrelsen ger planenheten i uppdrag att bedöma, för samtliga start-
PM under 2024, om det finns möjlighet och är lämpligt att göra en tidig medborgardialog 
för respektive plan. Denna utredning inkluderar att föreslå till kommunstyrelsen att en tidig 
medborgardialog ska genomföras.” 
 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till det utsända förslaget från kommunstyrelsens 
stadsutvecklingsutskott. 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde först det av Mikael Carlsson (NL) framställda återremissyrkandet mot 
avslag, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat att ärendet skulle avgöras vid dagens 
sammanträde.  
 
Därefter konstaterade ordföranden att det fanns tre förslag till beslut, det utsända förslaget 
från stadsutvecklingsutskottet, det av Mikael Carlsson (NL) i första hand framställda 
förslaget om att bifalla motionen, och det i andra hand tilläggsyrkandet.  
 
Ordföranden ställde först stadsutvecklingsutskottets förslag mot förslaget om bifall av 
motionen och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med det utsända förslaget 
från stadsutvecklingsutskottet.  
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Därefter ställde ordföranden det av Mikael Carlsson (NL) framställda tilläggsyrkandet mot 
avslag och fann att kommunstyrelsen hade avslagit tilläggsyrkandet.  
 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan efterfrågar en policy för att säkerställa att kommunen, för samtliga detaljplaner, 
ser över möjligheten till tidig medborgardialog i linje med SKRs rekommendationer. Att, 
som motionssvaret säger, att det inte strider emot planprocessen att ha tidiga 
medborgardialoger är korrekt. Men vad vi vill uppnå är en tydlighet i när det ska göras eller 
inte, vilket saknas idag. När en detaljplan kommer ut på samråd upplever många 
kommuninvånare att besluten redan är tagna och att deras synpunkter inte kommer till tals. 
För att kommunens stadsutveckling ska bli bra behöver Nackaborna få vara med i 
processen på riktigt. Den återremiss som vi yrkade på i första hand, var för att inte ärendet 
bereddes av tjänstemännen inför ärendets behandling i val- och demokratinämnden. De 
föreslog istället att motionen skulle lämnas utan vidare behandling från den nämndens sida, 
med hänvisning till att nämnden inte skulle ha mandat att arbeta med demokratifrågor som 
har bäring på andra nämnder. Detta stämmer varken med det som kommunicerats tidigare 
inom nämnden eller med kommunstyrelsens uppfattning som ju remitterat motionen till 
nämnden. Det är ett normalt förfarande att motioner remitteras till flera nämnder, att varje 
enskild nämnd besvarar motionen inom det som ingår i nämndens ansvarsområde och att 
sedan kommunstyrelsen gör en sammanvägd bedömning baserat på flera nämnders svar. 
Till exempel skulle val- och demokratinämnden kunna anse att det skulle vara positivt för 
medborgarinflytandet med en tidigare och fördjupad dialog i planärenden. Det är en viktig 
principiell fråga att utreda vad som ingår i val- och demokratinämndens uppdrag. 
Nackalistans menar att detta borde gjorts innan motionen bereddes och gick till beslut. Ett 
pilotprojekt enligt vårt tilläggsyrkande är ett första steg som enkelt kan genomföras. Det är 
en besvikelse att inte övriga partier i kommunstyrelsen ville ställa sig bakom ett initiativ för 
att ökad medborgarnas inflytande i planprocessen. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Att ha en välförankrad medborgardialog i planprocessen är en absolut nödvändighet och 
något som varje kommun (och annan myndighet) måste sträva efter. Visst finns det t.ex. i 
planprocessen inbyggt samråd och granskningar men vi vet alla att dels är det egentligen för 
sent i planprocessen för en verklig medborgarförankring, dels är det i praktiken få som 
känner till det och som medverkar. Vänsterpartiet har länge krävt att detta förbättras och 
Nackalistans motion är bra i det sammanhanget. Svaret på motionen säger att detta redan 
är möjligt inom ramen för Nackas nuvarande projektorganisation och projektmodell. Visst 
är det så men därmed inte obligatoriskt och i praktiken något som genomförs. Så en ny 
policy är absolut ett bra förslag i sammanhanget. 
- - - - - 
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§  346 KFKS-2023-00665 

Motion – Låt Nackas infrastruktur bidra till biologisk 
mångfald  
Inkom den 19 juni 2023 av Tomas Ottosson, (V)  

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige noterar att det pågår ett arbete med  
att ta fram en naturvårdsplan som kommer tydliggöra strategier för att säkerställa den  
biologiska mångfalden i kommunen. Naturvårdsplanen kommer omfatta ängsskötsel och  
beakta behovet av att skapa goda livsmiljöer för pollinatörer. Motionen är därmed  
färdigbehandlad.  

Sammanfattning av ärendet 
Motionen föreslår ett utökat ansvar för biologisk mångfald, utökad ängsskötsel och ett  
större och tydligare uppdrag att skapa goda livsmiljöer för pollinatörer.  
 
Natur- och trafiknämnden har utrett förslagen och lämnat synpunkter.  
 
Kommunen är medveten om att förutsättningarna för pollinatörerna försämrats och att  
skötseln av grönytor är en viktig del i att bevara och återskapa pollinatörernas livsmiljöer.  
Därför har kommunen valt ut ett antal ytor där kontinuerlig ängsskötsel genomförs sedan  
2021. Kommunen ser att det finns förutsättningar för en utökad ängsskötsel på en del  
ytor och har under sommaren genomfört en inventering av öppna marker som grund för  
vidare analyser och utvecklade skötselstrategier.  
 
På kommunen pågår också ett arbete med att ta fram en naturvårdsplan som syftar till att  
värna den biologiska mångfalden och samtidigt tillgängliggöra naturen. Arbetet med  
naturvårdsplanen innefattar en kartläggning av livsmiljöer och spridningssamband för  
pollinatörer. Kommunens bedömning är att naturvårdsplanen kommer tydliggöra hur  
kommunens skötsel ska bedrivas för att bibehålla Nackas biologiska mångfald.  
Juridik- och kanslistaben bedömer, i likhet med natur- och trafiknämnden, att  
kommunen redan arbetar i den riktning som föreslås i motionen och föreslår därför att  
motionen därmed är färdigbehandlad. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2023 §156 

Tjänsteskrivelse från Juridik- och kanslistaben daterad den 14 november 2023 

Bilaga 1. Motionen (V)  
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Bilaga 2. Protokollsutdrag NTN  

Bilaga 3. Tjänsteskrivelse natur- och trafiknämnden 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till motionen.  
 
Peter Zethraeus (M) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Desha 
Svenneborg (MP) bifall till det utsända förslaget från kommunstyrelsens arbetsutskott.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut, dels det utsända förslaget 
från arbetsutskottet, dels det av Tomas Ottosson framställda förslaget om att bifalla 
motionen.  
 
Ordföranden ställde det utsända förslaget från arbetsutskottet mot det av Tomas Ottosson 
framställda förslaget om att bifalla motionen och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med det utsända förslaget från arbetsutskottet.  

Protokollsanteckningar 
Peter Zethraeus lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
Sin vana trogna skriver oppositionen motioner om åtgärder som redan pågår. Inom ramen 
för Alliansens uppgörelse med Miljöpartiet efter valet i september 2022 kommer en 
Naturvårdsplan att tas fram för Nacka. Den adresserar bland mycket annat precis de 
frågeställningarna som lyfts i motionen. Lite märkligt att en motion med samma innebörd 
lämnas in nio månader senare. Antingen håller man sig inte uppdaterad om vad som pågår, 
eller så lägger man avsiktligen motioner om sådant som redan pågår. Kanske för att 
positionera sig, eller i vissa fall gå ut med kampanj och felaktigt påstå att vi röstat nej till 
förslaget, till pollineringsplan, biologisk mångfald eller liknande. Jag hoppas att vi slipper 
det denna gång. 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
Det är av stor vikt att kommunen arbetar för att stärka den biologiska mångfalden. Vi är 
därför positiva till att kommunen ska ta fram en naturvårdsplan som ska bli ett 
kunskapsunderlag och ett sammanhållande strategiskt dokument som konkretiserar 
kommunens naturvårdsinsatser. En del i det är att beakta behovet av att skapa goda 
livsmiljöer för pollinatörer. Skötseln av grönytor, så som till exempel vägrenar, mittremsor 
och parker, är en viktig del i att stärka den biologiska mångfalden samt för att bevara och 
återskapa pollinatörernas livsmiljöer.   
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan tycker att det är viktiga frågor som Vänsterpartiet tar upp i sin motion och vi är 
positiva till att kommunen i sitt svar hänvisar till att man håller på att ta fram en 
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naturvårdsplan, vi kommer att följa det arbetet noga. Frågan om pollineringsplanen var 
uppe för beslut i fullmäktige 2021-05-24. Då röstade de styrande partierna ned det förslag 
till beslut till pollineringsplan som naturenheten förordade och en enig natur- och 
trafiknämnd tillstyrkt ett drygt år tidigare 2020-01-28. Nackalistan står kvar i vårt 
ställningstagande för pollineringsplanen från januari 2020 och maj 2021. Av den 
anledningen valde vi att åter lyfta frågan i en egen motion 2023. Det gläder oss att de 
styrande partierna nu en andra gång ändrat uppfattning i frågan och nu vill ta fram 
pollineringsplanen som en del av den kommande grönstrukturplanen. Nackalistan kommer 
att följa arbetet. Vi hoppas även att den statliga medfinansieringen på 50% av 
pollineringsplanen, som var aktuell 2021, fortfarande är möjlig. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Det är ett positivt svar på motionen och vi kan se att mycket av det vi föreslår redan är 
beaktat eller under utredning för en ny naturvårdsplan. Vi ser dock detta som otillräckligt 
att göra planer när det är nu till sommaren som ängar och vägrenar ska blomma. Det var 
innan frosten som sådd hade varit bäst inför nästa säsong. Vi menar även att det saknas 
storleksmål för den befintliga skötselplanen och den kommande naturvårdsplanen. Som 
Vänsterpartiet ser frågan är det viktigt att öka både ambitioner och ytor för den biologiska 
mångfalden och pollinatörer. 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Miljöpartiet har länge drivit och i olika former föreslagit lösningar för att lyfta in biologisk 
mångfald och grönska i stadsbyggande och infrastruktur och förhandlade efter valet om 
detta. Tack vare oss håller nu en naturvårdsplan på att tas fram och vi ser fram ett att ta del 
av det arbetet och att biologisk mångfald inte bara synliggörs utan också stärks. Det handlar 
om att dels få till mer grönska men också se till vilken typ av grönska det handlar om. I det 
gröna paket som vi tidigare i år föreslog finns flera olika konkreta förslag för att stärka både 
ekologisk och social hållbarhet, med allt från stadsängar till levande dikeskanter och 
stadsodling. 

- - - - - 
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§  347 KFKS-2023-00664 

 
Motion – Nacka behöver en plan för pollinering  
Inkom den 19 juni 2023 av Konstantinos Irina, (NL) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande.  
 
Kommunfullmäktige noterar följande. Det pågår ett arbete att ta fram en naturvårdsplan  
som kommer att svara upp mot behovet av en pollineringsplan. Vidare arbetar  
kommunen med inventering av artgrupper/naturtyper i enlighet med kommunens  
miljöprogram och planerar för ytterligare analyser och åtgärder inom ramen för den nya  
naturvårdsplanen. Motionen är därmed färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
Motionären föreslår att kommunfullmäktige beslutar att kartlägga status på pollinerande  
insekter och behovet av åtgärder samt att ta fram en kommunal pollineringsplan för hela  
kommunen med förslag på åtgärder.  
 
Ärendet har remitterats till natur- och trafiknämnden och kommunstyrelsen.  
Under sommaren har en inventering av öppna marker genomförts, vilken kommer  
utgöra underlag för vidare analyser och utvecklade skötselstrategier. Det pågår vidare 
redan ett arbete med att ta fram en naturvårdsplan, vilket innefattar bland annat en  
kartläggning av livsmiljöer och spridningssamband för pollinerande insekter. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2023 §157 

Tjänsteskrivelse från Juridik- och kanslistaben daterad den 31 oktober 2023  

Bilaga 1. Motionen 

Bilaga 2. Protokollsutdrag från natur- och trafiknämndens sammanträde den 19 september 
2023 

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade, med instämmande av Peter Zethraeus (M), bifall till det 
utsända förslaget från kommunstyrelsens arbetsutskott. 
 
Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till motionen. 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut, dels det utsända förslaget 
från arbetsutskottet, dels det av Tomas Ottosson (V) framställda förslaget om att bifalla 
motionen.  
 
Ordföranden ställde det utsända förslaget från arbetsutskottet mot det av Tomas Ottosson 
(V) framställda förslaget om att bifalla motionen, och fann att kommunstyrelsen hade 
beslutat i enlighet med det utsända förslaget från arbetsutskottet. 

Protokollsanteckningar 
Peter Zethraeus lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
Sin vana trogna skriver oppositionen motioner om åtgärder som redan pågår. Inom ramen 
för Alliansens uppgörelse med Miljöpartiet efter valet i september 2022 kommer en 
Naturvårdsplan att tas fram för Nacka. Den adresserar bland mycket annat precis de 
frågeställningarna som lyfts i motionen. Lite märkligt att en motion med samma innebörd 
lämnas in nio månader senare. Antingen håller man sig inte uppdaterad om vad som pågår, 
eller så lägger man avsiktligen motioner om sådant som redan pågår. Kanske för att 
positionera sig, eller i vissa fall gå ut med kampanj och felaktigt påstå att vi röstat nej till 
förslaget, till pollineringsplan, biologisk mångfald eller liknande. Jag hoppas vi slipper det 
denna gång. 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
Det är av stor vikt att kommunen arbetar för att stärka den biologiska mångfalden. Vi är 
därför positiva till att kommunen ska ta fram en naturvårdsplan som ska bli ett 
kunskapsunderlag och ett sammanhållande strategiskt dokument som konkretiserar 
kommunens naturvårdsinsatser. En del i det är att beakta behovet av att skapa goda 
livsmiljöer för pollinatörer. Skötseln av grönytor, så som till exempel vägrenar, mittremsor 
och parker, är en viktig del i att stärka den biologiska mångfalden samt för att bevara och 
återskapa pollinatörernas livsmiljöer.   
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Frågan om pollineringsplanen var uppe för beslut i fullmäktige 2021-05-24. Då röstade de 
styrande partierna ned det förslag till beslut till pollineringsplan som naturenheten 
förordade och en enig natur- och trafiknämnd tillstyrkt ett drygt år tidigare 2020-01-28.  
Nackalistan står kvar i vårt ställningstagande för pollineringsplanen från januari 2020 och 
maj 2021. Av den anledningen valde vi att åter lyfta frågan i en egen motion 2023. Det 
gläder oss att de styrande partierna nu en andra gång ändrat uppfattning i frågan och nu vill 
ta fram pollineringsplanen som en del av den kommande grönstrukturplanen. Nackalistan 
kommer att följa arbetet. Vi hoppas även att den statliga medfinansieringen på 50% av 
pollineringsplanen, som var aktuell 2021, fortfarande är möjlig. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Vänsterpartiet yrkade bifall till motionen även om NL inte gjorde det. Vänsterpartiet ser 
med stort allvar på den försämrade livsmiljön för bland annat insekter i det mer 
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ianspråktagna territoriet Nacka. Att göra en naturvårdsplan och tillse pollinatörernas 
livsutrymme är naturligtvis positivt och flera steg åt rätt riktning men det behövs mer än en 
naturvårdsplan och utredningar, det är bråttom och det behövs handling omgående då 
redan halva Nacka är starkt påverkat av stadsbebyggelse och den andra halvan delvis 
påverkat av hur skogen och annan naturmark exploateras och utsätts för påfrestningar från 
den mänskliga livsstilen.  
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Miljöpartiet har genom åren lagt olika motioner om att stärka den biologiska mångfalden 
och föreslog 2019 att en pollineringsplan skulle tas fram. Efter valet förhandlade vi med 
utgångspunkt i dessa våra förslag och fick igenom en naturvårdsplan, som just nu arbetas 
fram och där biologisk mångfald är en stor del. Pollinerande insekter är livsviktigt för oss 
människor men idag sker en stor tillbakagång av pollinatörer. Att kartlägga och ha en plan 
för hur läget ser ut i Nacka är därför något vi sett behov av länge. För att agera måste man 
veta hur man ska göra. När Nacka växer behöver vi titta på vad vi planterar, var och hur. 
För ibland kan avstånden mellan träden i till exempel en allé vara avgörande för 
ekosystemets mående och förutsättningarna för insekterna att pollinera våra växter. Tack 
vare Miljöpartiet arbetar kommunen nu både med biologisk mångfald och pollinering - 
gröna framsteg som inte är en bi-sak! 

- - - - - 

  



 
34 (70) 

 27 november 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  348 KFKS-2023-01026 

Brev till regeringen med anledning av Högsta 
förvaltningsdomstolens dom i mål nr 6442-22 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar enligt protokollsbilaga 1 till kommunstyrelsens protokoll från den 
27 november 2023 föreslaget brev till socialtjänstminister Camilla Waltersson  
Grönvall. 

Sammanfattning av ärendet 
Nämnden för arbete och försörjning beslutade den 27 september 2023 att föreslå för  
kommunstyrelsen att anta ett brev till socialtjänstminister Camilla Waltersson Grönvall  
med anledning av en dom från Högsta förvaltningsdomstolen i mål nr 6442-22. 
Högsta förvaltningsdomstolen i Stockholm meddelade den 9 maj 2023 dom i mål 6442– 
22 i en och konstaterar att rätten till bistånd enligt socialtjänstlagen för kostnader för  
andrahandshyra inte är beroende av att hyresvärden har samtyckt till 
andrahandsuthyrningen. Om övriga förutsättning enligt socialtjänstlagen är uppfyllda, har 
den enskilde, enligt domslutet, rätt till ekonomiskt bistånd för boendekostnaden, oavsett  
om hyresvärden godkänt en andrahandsuthyrning eller inte.  
 
En godkänd andrahandsuthyrning förutsätter enligt gällande lagstiftning hyresvärdens  
samtycke alternativt hyresnämndens tillstånd. Domen, som är prejudicerande, innebär att  
landets kommuner i sina utredningar inför beslut om ekonomiskt bistånd framöver inte  
kan begära bevis på en godkänd andrahandsuthyrning av den sökande och bedöms få  
stor principiell betydelse framöver.  
 
I brevet till socialtjänstministern framför Nacka kommun sitt önskemål om att  
lagstiftningen ändras för att tydliggöra att en kostnad måste vara lagligen grundad för att  
kunna ge rätt till ekonomiskt bistånd enligt 4 kap. 1 § socialtjänstlagen, eller åtminstone  
att en boendekostnad måste vara lagligen grundad för att ge rätt till bistånd. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från Juridik- och kanslistaben daterad den 27 oktober 2023 

Bilaga 1. Förslag till brev 

Bilaga 2. Dom meddelad av Högsta förvaltningsdomstolen den 9 maj 2023 i mål nr 644-22 

Bilaga 3. Protokollsutdrag, nämnden för arbete och försörjning, 2023-09-27 
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Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till eget förslag till yttrande som framgår av bilaga till 
protokollet (se bilaga 1 till protokollet). 
 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Gunilla Grudevall-Steen (L) och Karin 
Teljstedt (KD) bifall till det av Johan Krogh (C) framställda förslaget till yttrande.  
 
Gunnel Nyman Gräff (S) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Tomas 
Ottosson (V) avslag på det av Johan Krogh (C) framställda förslaget till yttrande. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att ingen yrkade på det utsända förslaget.  
 
Ordföranden konstaterade därefter att det fanns två förslag till beslut, dels det av Johan 
Krogh (C) framställda förslaget till yttrande, dels det av Gunnel Nyman Gräff (S) 
framställda avslagsyrkandet.  
 
Ordföranden ställde det av Johan Krogh (C) framställda förslaget till yttrande mot avslag 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget till yttrande från Johan 
Krogh (C) som framgår av bilaga till protokollet (se bilaga 1 till protokollet).  

Reservationer 
Gunnel Nyman Gräff (S), med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Tomas 
Ottosson (V) reserverade sig mot beslutet och ingav följande:  
Självklart vänder våra partier oss mot olovlig andrahandsuthyrning och det är också 
olagligt. Ännu mer upprörande blir det om den som hyr ut tar ut överhyra. Däremot är det 
inte olagligt att hyra i andra hand, även om den som hyr ut gör det olovandes. Det som nu 
föreslås i Nackas skrivelse skulle alltså bara “straffa” den som är utsatt på 
bostadsmarknaden och inte har några val - för vem väljer att betala för mycket i hyra? 
Åtgärder behöver vidtas både mot de som hyr ut i andra hand, de som tar ut överhyra, 
liksom mot fastighetsägare som håller på lägenheter eller ägnar sig åt så kallad hotellifiering. 
Att inte ombilda hyresrätter till bostadsrätter, att bygga nya hyresrätter med rimligt hyra och 
att ha ett kommunalt bostadsbolag är det som i längden motverkar möjligheten att sko sig 
på andra människors utsatthet på bostadsmarknaden. 

Protokollsanteckningar 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Det är viktigt att kommunen motverkar välfärdsbrottslighet, olovliga hyror och ockerhyror, 
men detta ska inte göras på bekostnad av utsatta individer som kan hamna i kläm. 
Miljöpartiet instämmer inte i de styrande partiernas förslag på skrivning till regeringen, 
eftersom vi inte har tillräckliga underlag på i vilken omfattning begäran om godkänd 
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andrahandsuthyrning kan motverka välfärdsbrottslighet. Vi behöver också underlag på hur 
utsatta individer skulle påverkas av en sådan lagändring. Utredningen Drivkrafter och 
möjligheter i försörjningsstödet (S 2022:16) utreder just de här frågorna, och förväntas bli 
färdig den första december 2024. Miljöpartiet menar att det bästa är att invänta den 
utredningen innan man skriver brev till regeringen. 

- - - - - 
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§  349 KFKS 2022-00821  

Månadsbokslut oktober 2023 för kommunstyrelsen  

 
Beslut 
Kommunstyrelsen noterar bokslutet för oktober 2023 i enlighet med tjänsteskrivelsen 
daterad den 15 november 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsen totalt visar för perioden januari - oktober 2023 ett utfall på netto -178,7 
miljoner kronor, vilket är 16,0 miljoner kronor bättre än budget för perioden.  
 
De delar av kommunstyrelsen som efter åtta månader redovisar i utfallet ett samlat  
underskott mot budget på totalt -14,0 miljoner kronor är: 

• kommunfullmäktige (-1,8 miljoner kronor), 
• kommunstyrelsen som egen nämnd (-5,9 miljoner kronor),  
• stadsledningskontoret och stab (-0,2 miljoner kronor), 
• Södertörns brandförsvar (-1,2 miljoner kronor), 
• myndighets- och huvudmannaenheterna (-1,5 miljoner kronor) och 
• välfärdskola (-3,4 miljoner kronor). 

 
De delar av kommunstyrelsen som redovisas ett samlat överskott mot budget med totalt  
30,1 miljoner kronor är: 

• revision (0,5 miljoner kronor),  
• stöd och serviceenheten (2,5 miljoner kronor), 
• fastighetsenheten (21,5 miljoner kronor), 
• stadsutveckling (0,1 miljoner kronor) samt 
• välfärdsamhällservice (5,5 miljoner kronor). 

 
Prognosen för helåret är -219,5 miljoner kronor, vilket är 3,5 miljoner kronor bättre än  
budget och 7,9 miljoner kronor bättre än T2 prognosen. Större delen av förbättringen 
ligger hos fastighetsenheten, som hade ett prognostiserad överskott i T2 på 6,3 miljoner 
kronor, men har nu justerat prognosen till överskott på 12,3 miljoner kronor. 
Kommunfullmäktige visar ett prognostiserat underskott på -1,5 miljoner kronor och 
kommunstyrelsen som egen nämnd visar ett prognostiserat underskott på -5,5 miljoner 
kronor. Även stadsledningskontoret och staber (-1,0) och Södertörns brandförsvar (-1,9) 
visar prognostiserat underskott. Däremot har stöd och serviceenheter (3,5), 
fastighetsenheten (6,0) samt välfärd samhällsservice (4,0) positiva prognoser. 
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Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2023 §146 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret, daterad den 15 november 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, arbetsutskottets förslag, 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Vänsterpartiet ser det som oroande att affärsområdet kultur och fritid har en negativ 
avvikelse på 3,4miljoner kronor och det framför allt gäller kundval, det vill säga Nacka 
Musikskola och Kulturhuset Dieselverkstaden. Den negativa avvikelsen förklaras med att 
Musikskolan har minskad checkintäkt och lägre elevantal, i kombination med ökade löne- 
och hyreskostnader. Vänsterpartiet ser här återigen att nuvarande budget inte har 
kompenserat för löne-och prisökningar. För Dieselverkstaden förklaras det vidare med att 
lokaluthyrningen fortfarande inte kommit upp till budgeterade nivåer. Samtidigt har den 
halverade kulturpengen medfört att många skolor och förskolor valt att inte använda 
kulturpengen för att köpa kulturverksamhet. Vänsterpartiet påpekade tidigare när beslutet 
om halverad kulturpeng togs av alliansen att konsekvenserna för halveringen av 
kulturpengen skulle drabba barn och unga. Det är rimligt att förutse att mindre pengar till 
kulturupplevelser för barn inom kommunen leder till färre kulturupplevelser för barn inom 
kommunen, och sämre möjligheter för kommunens kulturaktörer. 

Månadsbokslut Välfärd skola 
Vänsterpartiet ser det Budgeterat överskottsmål 2023 på +1,0 miljoner kronor som 
orimligt. Välfärd skola omsätter 2,2 miljarder kronor under 2023 och trots det är kämpar 
verksamheterna med att nå överskottsmålet om 1 miljoner. Vänsterpartiet har 
återkommande påpekat att effektiviseringar sedan länge är uppnådda och att det idag inte 
finns mer att rationalisera. Månadsbokslutet för oktober 2023 lyfter redan att förskolor, 
skolor och gymnasieskolor gör allt ifrån att bygga buffert under våren till att ställa av delar 
av skollokaler för att uppnå överskottsmålet. Det är dock tydligt att kostnader för lokaler 
och personal inte går ihop med alliansens ekonomiska politik. Att inte löne- och 
priskompensera år efter år inte en ansvarfull ekonomisk planering för Nacka kommuns 
förskolor, skolor och gymnasieskolor. Månadsbokslutet lyfter att personalkostnader 
inklusive tillfälligt inhyrd personal ligger -15,3 miljoner kronor högre än budget varav drygt 
en miljon kronor kan förklaras av högre löneökningar än budgeterat. Vänsterpartiet anser 
inte att Välfärd skola inte kan hushålla med ekonomin utan vi ser att alliansen inte har 
budgeterat för de faktiska kostnaderna för personalens löner och verksamheternas hyror. 
- - - - - 
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§  350 KFKS-2023-01095 

Månadsbokslut oktober 2023 för Nacka kommun  

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar bokslutet för oktober 2023 för Nacka kommun enligt bilaga 1 
till tjänsteskrivelsen daterad den 20 november 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Periodens utfall för kommunen som helhet är +197,3 miljoner kronor, vilket är - 
220,0 miljoner kronor sämre än budget. Periodens negativa avvikelse be ror främst på  
lägre exploateringsintäkter, högre pensionskostnader samt bidrag till ersättningstrafik för  
Saltsjöbanan. Det vägs upp av högre skatteintäkter och nämnderna som går sammantaget  
bättre än budget. För helåret 2023 prognostiseras ett samlat resultat på +263,0 miljoner  
kronor, vilket är - 319,3 miljoner kronor lägre än årsbudgeten på +582,3 miljoner kronor.  
Prognosavvikelsen beror främst på försäljningsintäkter av exploateringsmark som delvis  
skjuts till 2024 eller senare. Det kompenseras av högre generella statsbidrag och  
skatteintäkter som överskrider budget med +109,2 miljoner kronor. Tilläggsbudget för  
att säkra kvalitén i välfärden på 36,2 miljoner kronor finansieras av överskott på  
statsbidrag och skatter. Nämnderna prognostiserar sammantaget ett överskott på  
+62,6 miljoner kronor för helåret. Kommunens prognos exklusive jämförelsestörande  
poster är +250,9 miljoner kronor. Det motsvarar 3,8 procent av skatteintäkter och  
statsbidrag. 
 
Netto har kommunen under den aktuella perioden gjort investeringar på 941,0 miljoner  
kronor. Låneskulden var vid utgången av oktober 1 900,0 miljoner kronor. Vid årets slut  
bedöms låneskulden uppgå till 2 200,0 miljoner kronor. 
 
Två redaktionella ändringar har gjorts i ”Tabell resultaträkning 2023” och i ”Tabell  
driftbudget med prognos 2023” i Bilaga månadsbokslut oktober 2023 Nacka kommun  
rev. Det framgår av rubriken ”Ändringar gjorda 2023-11-20”. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2023 §147 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret, daterad den 20 november 2023 

Bilaga 1. Månadsbokslut oktober 2023 Nacka kommun reviderad den 20 november 2023 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, arbetsutskottets förslag, 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan tycker att det i grunden är bra att kommunen som helhet visar upp ett resultat 
på +197,3 MKR, även om det är 220,0 miljoner kronor sämre än budget. På helåret 
prognostiseras nu ett resultat som är 319 miljoner sämre än budget. Vi tycker dock att det 
är positivt att nämnderna prognostiserar ett överskott på +62,6 miljoner kronor för helåret. 
Nackalistan tycker att det är bra att kommunen på många sätt har en stabil ekonomi och 
trots att prognoserna är negativa mot budget så är det ändå starka resultat som kommunen 
visar upp. Det är dock viktigt att se hur det ansträngda ekonomiska läget slår mot olika 
verksamheter i kommunen och att man noga följer både personalens situation samt hur 
kvalitén i verksamheterna utvecklar sig. 
 
- - - - - 
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§  351 KFKS-2023-01099 

Exemplifiering av firmatecknare 

Beslut 
Kommunstyrelsen gör följande exemplifiering av vilka tjänstemän som enligt 11 §  
reglementet för den politiska organisationen har rätt att underteckna handlingar för  
kommunstyrelsen, i förening med kommunstyrelsens ordförande.  
 
För kommunstyrelsen kan kommunstyrelsens ordförande Mats Gerdau, eller vid förfall för  
denne, förste vice ordförande Johan Krogh eller andre vice ordföranden Johanna Kvist,  
underteckna i förening med endera tjänstemannen 
 

• Stadsdirektör Victor Kilén 
• Trafik- och fastighetsdirektör Poa Hellqvist 
• Ekonomi- och finansdirektör Christer Lindberg 
• Näringslivsdirektör Mathias Forsberg 
• Personaldirektör Elisabeth Carle 
• Produktionsdirektör Välfärd samhällsservice Anette Böe 
• Produktionsdirektör Välfärd skola Einar Fransson 
• Social- och äldredirektör Karin Kollberg 
• Klimat- och miljödirektör Charlotte Persson 
• Stadsutvecklingsdirektör Katarina Wåhlin Alm 
• Utbildnings- och arbetsmarknadsdirektör Veronica Grimheden Myhrström 
• Stöd och servicedirektör Hans-Otto Halvorsen 
• Kommunikationsdirektör Henrik Kelfve 
• Digitaliseringsdirektör Henrik Palmblad-Wennergren 

Sammanfattning av ärendet 
Av reglementet med gemensamma bestämmelser för den politiska organisationen anges att  
ansvarig tjänsteperson har rätt att underteckna handlingar för kommunstyrelsen, i förening  
med kommunstyrelsens ordförande. Externa kontakter, exempelvis bank eller externa  
avtalsparter, efterfrågar ofta beslut om vilka namngivna tjänstepersoner som äger rätt att  
teckna avtalen eller andra åtaganden för kommunens räkning. För att underlätta för externa  
kontakter att avgöra vilka som kan skriva på till exempel avtal som kommunen ingår,  
föreslår stadsledningskontoret att kommunstyrelsen exemplifierar vilka som kan vara  
firmatecknare för kommunstyrelsen. Förteckningen är endast en exemplifiering.  
 
Då det är personförändringar uppdateras exemplifieringen av firmatecknare. 
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Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2023 §148 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret, daterad den 13 november 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, arbetsutskottets förslag, 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  352 KFKS-2023-00901 

Stockholm Archipelago – Ny avtalsperiod 2024-2026  

Beslut 
1. Kommunstyrelsen beslutar att ingå avtal om medverkan i ”Stockholm Archipelago” 

verksamhetsåren 2024, 2025 och 2026 i enlighet med Bilaga 1. 

2. Kommunstyrelsen beslutar att bidra finansiellt till verksamheten med 187 000 kr 
per år. Betalning sker per den 1 januari varje år till och med 2026. 

Sammanfattning av ärendet 
Sedan december 2011 har Nacka kommun deltagit i ett regionalt samarbete som syftar till  
att stärka den internationella attraktions- och konkurrenskraften vad gäller  
besöksnäringen i Stockholms skärgård.  
 
Genom detta kan det regionala samarbetet organiseras från ax till limpa vilket har stora  
fördelar. Delar av det lokala besöksnäringsarbetet kan exempelvis samordnas över  
kommungränserna och regionala aktörer, som regionen, kan mer pricksäkert rikta olika  
typer av tillväxtinsatser där de gör störst nytta. Samarbetet innebär en ökad regional 
sammanhållning och därmed en bättre dialog mellan skärgårds- och kustlandskapets alla  
partner, såväl det offentliga som det privata. Organisationen kan också, som en samlad  
kraft, bättre adressera gemensamma regionala utmaningar. Inte minst gäller det  
möjligheten att vara mottagare av olika typer av nationella och internationella  
tillväxtprogram.  
 
Medlemskapet regleras via ett samverkansavtal, se bilaga 1. Den årliga finansieringen på  
2 271 000 kronor fördelas mellan medlemmarna. Nackas del i detta är 187 000 kronor  
per år, under nästa avtalsperiod. Summan ligger inom ramen för befintlig budget. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2023 §153 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret, daterad den 22 september 2023 

Bilaga 1 – samverkansavtal Stockholm Archipelago 2024-2026 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till det utsända förslaget från kommunstyrelsens 
arbetsutskott. 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, arbetsutskottets förslag, 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  353 KFKS-2019-00807 
                                                                                     KFKS-2018-00013 

Tilläggsavtal om förlängning och ändring av 
avsiktsförklaring med Saltsjö-Duvnäs Tennisklubb och 
NackaMark Exploatering AB 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att kommunen ingår föreslaget tilläggsavtal om förlängning och 
ändring av avsiktsförklaring med Saltsjö-Duvnäs Tennisklubb (ideell förening) och 
NackaMark Exploatering AB gällande fortsatt förhandling avseende direktanvisning för 
bostadsbyggnation och markförvärv alternativt markupplåtelse inom fastigheten Sicklaön 
41:2.  

Sammanfattning av ärendet 
Ett förslag till tilläggsavtal om förlängning och ändring av avsiktsförklaring med Saltsjö-
Duvnäs Tennisklubb (SDTK), NackaMark Exploatering KB och Nacka Mark Exploatering 
AB har tagits fram. Avsiktsförklaringen handlar om intentionerna inför fortsatt arbete för 
att dels få till stånd ändamålsenliga anläggningar för SDTK, dels att Nacka Mark 
exploatering AB ska erhålla direktanvisning för bostadsbyggnation inom Nacka Stad. 
Förslaget innebär ytterligare en förlängning av avtalstiden med ett år till och med 2024-12-
31. Bolaget Nacka Mark Exploatering KB utträder som part och Nacka Mark Exploatering 
AB inträder som part. Därtill förtydligas att fastigheten Sicklaön 41:2 har överlåtits från 
Bolaget till Nacka Mark Exploatering AB:s dotterbolag Sicklaön 42:1 Fastighets AB. I 
övrigt har inga förändringar skett i avsiktsförklaringen. 

Parterna kommer att behöva teckna fler juridiskt bindande avtal för att intentionerna ska 
uppfyllas. Samtliga överlåtelser alternativt upplåtelser av mark ska ske till marknadsvärde. 
Beslut om förlängning av avsiktsförklaringen behöver fattas innan den löper ut den 31 
december 2023. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 7 november 2023 
§132 

Tjänsteskrivelse från Exploateringsenheten daterad den 20 oktober 2023 

Bilaga 1. Föreslaget Tilläggsavtal om förlängning och ändring av avsiktsförklaring 

Bilaga 2. Avsiktsförklaring 
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Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till det utsända förslaget från kommunstyrelsens 
stadsutvecklingsutskott.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, 
stadsutvecklingsutskottets förslag, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 

- - - - - 
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§  354 KFKS-2022-01054 

 
Tilläggsavtal till markanvisningsavtal för 
stadsbyggnadsprojekt Sydvästra Plania i Sickla 
Yttrande över överklagande i mål nr 20472-23 i förvaltningsrätten i Stockholm 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till förvaltningsrätten i Stockholm 

gällande laglighetsprövning av beslut den 2 oktober 2023 om tilläggsavtal till 
markanvisningsavtal för stadsbyggnadsprojekt Sydvästra Plania, KFKS 2015/783-
251 § 290, enligt bilaga 1 till exploateringsenhetens tjänsteskrivelse daterad den 23 
november 2023.  

2. Kommunstyrelsen befullmäktigar var och en av kommunjuristerna Fanny Lyppert 
Skägg och Maria Flemme, eller den som endera av dem sätter i sitt ställe, att föra 
kommunens talan i domstol i mål nr 20472-23, enligt bilaga 3 till 
exploateringsenhetens tjänsteskrivelse daterad den 23 november 2023. 

3. Beslutet justeras omedelbart. 

Sammanfattning av ärendet 
Den 2 oktober 2023 beslutade kommunstyrelsen i Nacka kommun om ingående av 
tilläggsavtal till markanvisningsavtal för stadsbyggnadsprojekt Sydvästra Plania i Sickla med 
Bonava Sverige AB (nedan Bonava), KFKS 2015/783-251 § 290. I tilläggsavtalet avtalade 
kommunen och Bonava bland annat om en ny köpeskilling för det markområde som 
markanvisas. Beslutet har överklagats och är nu föremål för laglighetsprövning. 
Förvaltningsrätten i Stockholm har förelagt kommunen att skriftligen bemöta det 
klaganden anför i överklagandeskrifterna.   
 
Klaganden har yrkat att beslutet ska upphävas och framfört synpunkter om att kommunens 
beslut innebär dels individuellt inriktat stöd till Bonava enligt 2 kap. 8 § kommunallagen, 
dels olovligt statsstöd till Bonava enligt artikel 107.1 i fördraget om Europeiska unionens 
funktionssätt. Vidare har det framförts synpunkter om att kommunen inte har beaktat 
likställighetsprincipen och förbudet mot beslut med tillbakaverkande kraft i 2 kap. 3 och 4 
§§ kommunallagen samt att kommunens beslut inte är förenligt med god ekonomisk 
hushållning enligt 11 kap. 1 § kommunallagen.  
 
I föreslaget yttrande bemöts de grunder som kommunen uppfattar att klaganden gör 
gällande som grund för beslutets upphävande. Sammanfattningsvis bestrider kommunen att 
det föreligger grund för upphävande av kommunens beslut om tilläggsavtalet. 
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Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från Exploateringsenheten daterad den 24 november 2023 

Bilaga 1. Förslag till yttrande 

Bilaga 2. Föreläggande från förvaltningsrätten samt skrivelser från klaganden 

Bilaga 3. Fullmakt 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), bifall till det utsända 
förslaget.   

Beslutsgång 
Johanna Kvist (S), Mikael Carlsson (NL) och Tomas Ottosson (V) deltar ej i beslutet.  
 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – Exploateringsenhetens 
förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
Kommunstyrelsen beslutade även att förklara paragrafen omedelbart justerad.  

Protokollsanteckningar 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna med 
instämmande av Mikael Carlsson för Nackalistan:  
Vi välkomnar att tilläggsavtalet till markanvisningsavtalet för stadsbyggnadsprojekt 
Sydvästra Plania blir föremål för en laglighetsprövning. Kommunens mark ska användas på 
det bästa sättet för nackaborna. Att sänka priset på Sicklavallen med 110 miljoner kronor 
utan att få till en 11-spelarplan ligger inte i kommunens intresse. Det blir här tydligt att 
byggbolagets intresse sätts framför våra barns och ungas rätt till en meningsfull fritid.   

Behovet av en elvaspelarplan i Sickla är stort och också vad idrottsrörelsen själva 
efterfrågar. Barn och unga står idag i kö för att få börja spela fotboll. Många träningar äger 
rum sent på kvällarna och på planer som är långt hemifrån. När markanvisningsavtalet för 
Sydvästra Plania beslutades i kommunstyrelsen under hösten 2022 yrkade vi på återremiss 
och avslag samt reserverade oss mot beslutet i syfte att få till en 11-spelarplan på platsen. Vi 
yrkade fortsatt på återremiss och avslag när tilläggsavtalet till markanvisningsavtal för 
Sydvästra Plania beslutades om i kommunstyrelsen oktober 2023. Då vi tycker att det är 
olämpligt att ge Bonava rabatt på detta sätt samtidigt som föreningarnas behov om en 11-
spelarplan måste hörsammas och möjliggöras deltar vi nu inte i detta beslut. Vi reagerar 
också på att det i handlingarna framkommer att kommunen efter att tilläggsavtalet slöts låtit 
genomföra en oberoende värdering av marken, detta borde ha gjorts innan.   
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Vi har länge drivit frågan om fler idrottsytor i hela Nacka, särskilt i centrala lägen där 
många bor. Helt enkelt för att alla våra barn och unga ska få möjlighet till en meningsfull 
och aktiv fritid.  

Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Vänsterpartiet deltar ej i beslutet angående yttrandet till Förvaltningsrätten angående 
laglighetsprövningen av tilläggsavtalet och till markanvisningsavtalet. Vi menar att det är en 
för hög exploateringsgrad i området och de boendes och föreningslivets behov av idrotts 
och/eller kulturlokaler behöver tillgodoses. För Sydvästra Plania ser vi att ett idrottscampus 
behövs och det därigenom behövs minskas på antal huskroppar. Vi tycker det är bättre att 
starta om processen i den riktningen som beskrivits och därmed inte anta förslag till beslut 
att bestrida klaganden yrkanden. 

Det är då nödvändigt att fatta ett annat beslut om tilläggsavtalet som inte ger Bonava den 
extraordinära rabatten på markpriset. 

- - - - - 
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§  355 KFKS-2020-00913 

Allmänna vattentjänster för fastighet i Hasseludden 
Yttrande till länsstyrelsen 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till länsstyrelsen i Stockholm gällande begäran 
om allmänna vattentjänster för fastighet i Hasseludden enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelse 
daterad 20 november 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Länsstyrelsen begärde i september 2023 att kommunen skulle lämna ett yttrande över en 
skrivelse som inkommit till länsstyrelsen angående begäran om kommunalt vatten enligt 
lagen om allmänna vattentjänster för en fastighet i Hasseludden, Nacka kommun. 
Fastighetsägarna till fastigheten har gjort gällande att deras tillgång till dricksvatten är 
förstörd till följd av exploatering på närliggande fastigheten och att kommunen med hänsyn 
till hälsa och miljö är skyldigt att tillhandahålla kommunalt vatten till fastigheten enligt 
lagen om allmänna vattentjänster.   
 
I föreslaget yttrande redovisar kommunen varför det inte föreligger någon skyldighet för 
kommunen att ordna vattentjänster för den aktuella fastigheten. Kommunens uppfattning 
är att fastigheten inte ingår i ett sådant större sammanhang som krävs för att det ska 
föreligga en skyldighet för kommunen att tillhanda kommunalt vatten enligt lagen om 
allmänna vattentjänster. Därtill menar kommunen att vattentjänsten för fastigheten kan 
tillgodoses genom en enskild anläggning. I föreslaget yttrande redogörs närmare för 
motiveringen till denna inställning. Fastighetsägarna har dessutom möjlighet att genom 
avtal med Nacka Vatten och Avfall AB ansluta sig till det kommunala VA-systemet. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från Exploateringsenheten daterad den 20 november 2023 

Bilaga 1. Förslag till yttrande om allmänna vattentjänster inkl. bilaga 

Bilaga 2. Länsstyrelsens begäran om yttrande inkl. fastighetsägarnas skrivelse om 
kommunalt vatten enligt LAV 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, det utsända förslaget 
från Exploateringsenheten, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med 
detta förslag. 
- - - - - 
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§  356 KFKS-2023-00653 

Strategi för hantering av massor i Stockholms län 
Ställningstagande 

Beslut 
Nacka kommun ställer sig bakom målen i strategin för hantering av massor i Stockholms  
län enligt bilaga 2 till tjänsteskrivelse daterad den 2 november 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Länsstyrelsen i Stockholms län, Region Stockholm, Storsthlm, Trafikverket och  
Stockholms stad har gemensamt tagit fram en strategi för hantering av massor i länet.  
Det övergripande syftet med masshanteringsstrategin är att skapa förutsättningar för en  
mer resurseffektiv hantering av massor i länet och en regional samsyn om problematiken  
och målbilden. Nacka kommun har som medlem i Storsthlm bidragit till arbetet genom  
att medverka i såväl styrgrupp som arbetsgrupp. Storsthlms styrelse har beslutat att  
rekommendera kommunerna att ställa sig bakom målen i strategin. 
 
Den regionala masshanteringsstrategin ska utgöra en grund för samverkan genom att  
presentera en gemensam inriktning med tre effektmål och delmål för en mer cirkulär och  
resurseffektiv masshantering och fungerar därmed som en gemensam plattform för  
länets aktörer. Effektmålen är: 1. Bred regional samverkan kring masshanteringen som 
säkrar konkurrensneutralitet och lika villkor, 2. Hantering och transport av massor sker 
med så liten klimat- och miljöpåverkan som möjligt, och 3. En resurseffektiv, cirkulär och 
samhällsekonomisk optimerad hantering av berg- och jordmassor.  
 
Av kommunens beredning av ärendet föreslås att kommunen bör ställa sig bakom målen i 
strategin. Masshantering kräver samarbete mellan olika aktörer och det är därför positivt att 
den regionala strategin har arbetats fram i dialog med och kommer att genomföras i 
samarbete med branschen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2023 §154 

Tjänsteskrivelse från Enheten för strategisk stadsutveckling, daterad den 2 november 2023 

Bilaga 1. Rekommendation, Storsthlm 

Bilaga 2. Strategi för hantering av massor i Stockholms län 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, arbetsutskottets förslag, 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Det är utmärkt med att en regional masshanteringsplan nu tas fram. Många av de stora 
problemen med till exempel omhändertagande av massor från byggnationen av 
tunnelbanan hade kunnat undvikas om denna plan funnits 10 år sedan. Andra aktörer som 
Trafikverket har länge arbetat med masshanteringsplaner, till exempel gjordes en sådan för 
västlig förbindelse, där massor bl a transporteras ut från Ekerö på pråm. Detta inkom även 
som en synpunkt under samrådet 2016 för den regionala utvecklingsplanen för Stockholms 
län (RUFS) 2050, bland annat från den lokala miljöorganisationen Nacka Miljövårdsråd. I 
den antagna revisonen av RUFS 2050 finns Masshantering och täkter medtaget under 
Tekniska försörjningssystem, vilket sannolikt har föranlett denna nya regionala plan. 
Nackalistan vill gärna se skrivningar om miljövänliga transporter och drivmedel. Vid all 
masshantering måste frågor kring buller, vibrationer och damm beaktas så att störningar 
för allmänheten minimeras. All masshantering ska föregås av tillståndsprövning enligt 
gällande lagstiftning. Nackalistan tycker att man ska vara restriktiv med att förlägga 
masshantering i bostadsnära lägen då störningarna av sådan verksamhet kan vara ganska 
stora. Även tillfälliga anläggningar kan ha stor negativ effekt på närområdet och bör om 
möjligt förläggas på platser där störningarna kan minimeras.  Nackalistan hade gärna sett att 
i masshanteringsplanen varit tydliga med att man förväntar sig att de maskiner som 
används för bearbetning och transport av massor i möjligaste mån drivs på förnybar energi. 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Miljöpartiet välkomnar strategin för masshantering och har länge påpekat att det är helt 
orimligt att bryta nytt berg för att få sten när stora mängder sten samtidigt alstras i olika 
bygg- och infrastrukturprojekt. En bättre samordning och samverkan krävs för att 
minimera klimat- och miljöpåverkan och som aktör är det, som även konstateras i detta 
ärende, väldigt viktigt att det återspeglas i upphandlingskrav att enskilda projekt i högre 
utsträckning behöver använda återvunna massor från andra projekt. 

- - - - - 
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§  357 KFKS-2023-00862 

Remiss – En samordnad registerkontroll för  
upphandlande myndigheter och enheter (SOU 2023:43) 
Yttrande till Finansdepartementet 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar juridik- och kanslistabens och inköpsenhetens förslag till yttrande 
över betänkandet En samordnad registerkontroll för upphandlande myndigheter och 
enheter, SOU 2023:43, enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 14 november 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
I betänkandet från Finansdepartementet föreslår utredningen att det ska införas en 
funktion för samordnad registerkontroll som Bolagsverket ska ansvara för. Bolagsverket 
ska på begäran av upphandlande myndigheter och enheter genomföra kontroller av 
anbudsgivare och anbudssökande mot olika myndighetsregister och meddela den som ställt 
frågan om resultatet. Juridik och kanslistaben föreslår att Nacka kommun tillstyrker 
förslaget.  
 
Utredningen har även föreslagit att uteslutningsgrunderna i lagen om valfrihetssystem 
(LOV) ska utformas så att dessa liknar de som finns på det icke direktivstyrda området i 
lagen om offentlig upphandling (LOU). Juridik- och kanslistaben föreslår att kommunen 
tillstyrker även det förslaget då en ökad enhetlighet underlättar för såväl upphandlande 
myndigheter och enheter som för leverantörer.  
 
Likaså det förslag som utredningen lagt om införande av ett tydligare rättsligt stöd i  
upphandlingslagarna för behandling av personuppgifter i samband med uppföljning av  
kontrakt föreslås tillstyrkas.  
 
Utredningen väljer att inte lägga förslag angående införandet av en skyldighet att ställa  
arbetsrättsliga villkor på det icke direktivstyrda området samt att inte begränsa antalet  
underleverantörsled i offentliga upphandlingar. Juridik och kanslistabens föreslår att Nacka  
kommun ska lyfta fram att kommunen delar utredningens bedömning i dessa delar, med  
tillägget att det även utifrån den kommunala självstyrelsen och affärsmässiga bedömningar 
bör stå den upphandlande myndigheten eller enheten fritt att avgöra i vilka upphandlingar  
arbetsrättsliga villkor bör uppställas. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2022 §155 
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Tjänsteskrivelse från Juridik- och kanslistaben, daterad den 14 november 2023 

Bilaga 1. Förslag till yttrande 

Bilaga 2. Betänkandet En samordnad registerkontroll för upphandlande myndigheter och 
enheter, SOU 2023:43 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade bifall till det utsända förslaget till yttrande med följande ändringar:  

- Att sista meningen på s. 1 i yttrandet utgår och ersätts med: Utredaren konstaterar 
att krav på arbetsrättsliga villkor vid upphandling kan minska förekomsten av 
oskäliga arbetsvillkor. Nacka kommun hade därför gärna sett att utredaren hade 
föreslagit en skyldighet att ställa sådana villkor. Vidare anser Nacka kommun att 
frågan om att begränsa antalet underleverantörsled i offentlig upphandling ska 
utredas ytterligare.  

- Att hela sista stycket på s. 3 i yttrandet utgår och ersätts med: Utredaren konstaterar 
att krav på arbetsrättsliga villkor vid upphandling kan minska förekomsten av 
oskäliga arbetsvillkor. Nacka kommun hade därför gärna sett att utredaren hade 
föreslagit en skyldighet att ställa sådana villkor. Vidare anser Nacka kommun att 
frågan om att begränsa antalet underleverantörsled i offentlig upphandling ska 
utredas ytterligare.   

 
Gunnel Nyman Gräff (S) yrkade bifall till det av Johanna Kvist (S) framställda 
ändringsyrkandet.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut, dels det utsända förslaget 
från arbetsutskottet, dels det av Johanna Kvist (S) framställda ändringsyrkandet.  
 
Ordföranden frågade först om kommunstyrelsen kunde bifalla det utsända förslaget från 
arbetsutskottet och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
Därefter ställde ordföranden det av Johanna Kvist (S) framställda ändringsyrkandet mot 
avslag och fann att kommunstyrelsen hade avslagit ändringsyrkandet.  

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan instämmer i Socialdemokraternas yrkanden. Vi tycker att de förändringarna i 
remissyttrandet som S föreslår är bra och skulle förbättra kommunens yttrande ytterligare. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Vänsterpartiet är positiva till en samordnad registerkontroll och att utredningen anser att 
användandet av sanningsförsäkringar så långt som möjligt bör upphöra. LOV-systemet har 
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länge underlättat för oseriösa aktörer och även i Nacka finns exempel på detta. Behovet av 
ett effektivt verktyg för att upphandlande myndigheter och enheter ska kunna kontrollera 
huruvida en anbudsgivare/anbudssökande ska uteslutas från en offentlig upphandling har 
varit stort. Kommunernas nuvarande kontrollsystem kan missa allvarlig 
välfärdsbrottslighet. En rapport från Brå från 2022 visade bland annat att regioner och 
kommuner har svårt att identifiera brottsliga aktörer som är verksamma inom välfärden. En 
samordnad registerkontroll är inte en heltäckande lösning men det är ett verktyg som 
Nacka kommun i en nära framtid kan använda för systematiska kontroller vid 
upphandlingar. 

- - - - - 
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§  358 KFKS-2021-00422 

Viable Cities - lägesbeskrivning och Klimatkontrakt för  
klimatneutrala städer 2030 
Informationsärende 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar informationen om projektet inom Viable Cities – lägesrapport 
och Klimatkontrakt för klimatneutrala städer 2030 till protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun är sedan 2021 medlem i Viable Cities och är en av flera svenska 
kommuner som får medel från Energimyndigheten genom medverkan i satsningen 
Klimatneutrala städer 2030 2.0. Satsningen är en del av det strategiska 
innovationsprogrammet Viable Cities. Projektet fokuserar på stadsutvecklingsprocessen 
och platsen Centrala Nacka med utgångspunkt i konceptet Naturban med syftet att lära, 
utveckla och testa nya arbetssätt och lösningar som bidrar till utvecklingen av ett 
klimatneutralt Nacka.  
 
Arbete bedrivs som bemöter insikter att hållbarhetsfrågor kräver ett större 
helhetsperspektiv och en utvecklad dynamik mellan översiktlig planering och 
detaljplanering. Arbetet kommer resultera i ett utvecklingsförslag för Centrala Nacka. En  
Naturban metodik har tagits fram i syfte att förverkliga den Naturbana 
stadsutvecklingsidéen i de enskilda projekten. Det framkommer att många lösningar kräver  
ett geografiskt område bortom den enskilda detaljplanen samt andra aktörer för att  
genomföras. Arbetssätt som möjliggör samverkan på nya sätt behöver studeras vidare.  
 
Inom ramen för projektet ska kommunen teckna ett så kallat Klimatkontrakt 2030 där  
kommunen och myndigheter åtar sig att öka takten i omställningen. I åtagandet ingår att ta  
fram en klimatinvesteringsplan samt att etablera ett arbetssätt och omställningsfunktion  
med förmåga att påskynda omställningen. Inrättandet av klimat- och miljödirektör samt ny 
enhet för klimat- och miljöstrategiskt arbete, och dess uppdrag att ta fram nytt klimat- och 
miljöprogram, utgör grunden för fortsatt utveckling av kommunens klimatinvesteringsplan  
och omställningsfunktion.   

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 7 november 2023 
§134 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret, daterad den 19 oktober 2023 
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Bilaga 1. Lägesrapport nr 2, Viable Cities Klimatneutrala städer 2030 

Bilaga 2. Klimatkontrakt 2030, version 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, förslaget från 
stadsutvecklingsutskottet, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta 
förslag. 

Protokollsanteckningar  
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan tackar för denna lägesrapport om Klimatkontrakt och klimatneutrala städer 
2030. Det är spännande att följa arbetet. Mycket av det som görs och de satsningar man 
gör i detta arbete är bra men det finns också saker som kunde utvecklas vidare. Nackalistan 
tycker inte att Centrala Nacka Marknadsbolag är den optimala arenan för djupare 
samarbeten mellan näringsliv och kommun kring att utveckla en klimatsmart stadsdel på 
Västra Sicklaön. Vi tycker att kommunstyrelsens miljöutskott borde få en större roll i detta 
arbete. Vi ser det som självklart att Kommunstyrelsens miljöutskott spelar en stor roll och 
leder processen i klimatkontrakt för klimatneutrala städer 2030. Nackalistan tycker också 
att det är olyckligt att inte kommunstyrelsens miljöutskott har större inflytande kring 
kommunens olika stadsbyggnadsprojekt. Idag remitteras inte ens planer till utskottet, vi är 
övertygade om att stora vinster skulle kunna göras om klimataspekten togs in i projekten 
och KSMU samt klimatdirektören fick yttra sig om planerade planer. Vi tror att detta också 
skulle kunna överbrygga den brist på samordning som idag upplevs mellan olika projekt. 
 
- - - - - 
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§  359 KFKS-2023-01071 

Sammanställning och redogörelse av förskolors  
och skolors anmälningar om uppgivna kränkningar 
vårterminen 2023 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar informationen i tjänsteskrivelsen daterad den 2 november 2023 
till protokollet.  

Sammanfattning av ärendet 
I ärendet framgår att totalt 605 anmälningar om kränkningar lämnats till huvudmannen 
under vårterminen 2023 (som motsvarar en andel på 3,7 % av det samlade barn/elev 
underlaget). Samtliga grundskolor och gymnasieskolor samt fyra förskolor har lämnat 
anmälningar under den aktuella tidsperioden. Det är en ökning med 75 anmälningar från 
höstterminen 2022. Statistiken visar att antal anmälda händelser gällande kränkningar 
varierar mellan de olika grund- och gymnasieskolorna. Orsaken till detta bedöms bero på 
olika rutiner mellan skolorna men även skolform och stadium inom skolformen. Mörkertal 
bedöms finnas och är främst aktuellt för skolor med lägre anmälningsfrekvens och för 
elevgrupper på högstadiet och gymnasiet. Det är inte möjligt att få en exakt bild av hur 
stort mörkertalet är. En anmälan om en kränkning innebär inte per automatik att en 
kränkning har skett, däremot har en skola ett ansvar att anmäla och utreda om en elev 
upplever sig kränkt. Välfärd skolas verksamhetsstöd anser att de samtal som skett med 
skolledarna om detta har varit positiva, framåtblickande och lett till ett ökat arbete gällande 
samsyn mellan skolorna. Dessa åtgärder kommer att fortsätta. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 21 november 2022 §59 

Tjänsteskrivelse från Välfärd skola, daterad den 2 november 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, förslaget från 
verksamhetsutskottet, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta 
förslag. 

Protokollsanteckningar 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
Det är bra att många skolor/rektorsområden arbetar med att de upplevda kränkningar som 
ändå sker ska anmälas och utredas. Det är fler anmälningar än tidigare vilket får ses som 
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positivt då det innebär att anmälningar görs. Låga siffror kan innebära att kränkningar sker 
men inte anmäls och därmed inte hanteras. Men det betyder självklart inte att arbetet med 
att försöka minska kräkningar ska utebli. Det handlar om arbetet i skolorna av rektor och 
pedagoger tillsammans med eleverna, men också om utformningen av skolgårdar och 
skolor, synlighet och en bra vuxennärvaro även utanför klassrummet. 

- - - - - 
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§  360 KFKS-2023-00925 

Medarbetarundersökningens resultat 2023 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar information om medarbetarundersökningens resultat till 
protokollet.  

Sammanfattning av ärendet 
Genom medarbetarundersökningen följer kommunstyrelsen upp framgångsfaktorer för att  
stärka kommunstyrelsens fokus för personalområdet – Nacka är en attraktiv arbetsgivare 
med kompetenta, motiverade, stolta och friska medarbetare. Kommunstyrelsens målnivåer 
för 2023 uppnås för tre av fyra resultatindikatorer. Nacka kommun har högre värden för de 
fyra resultatindikatorerna än undersökningsföretagets jämförelsetal. Hållbart 
medarbetaengagemang, HME, ökade med en procentenhet i år till en nivå på 81 vilket är en 
procentenhet högre nivå än jämförelsetalet för kommuner 2022 som redovisas av Sveriges  
kommuner och regioner (SKR) i databasen Kolada. 
 
Nacka kommuns snittresultat för de 43 frågor som undersökningsföretaget Zondera har 
jämförelsetal för uppgår till 76,2 procent, vilket är 3,2 procentenheter högre än Zonderas 
snittresultat för de 43 frågorna. Både enheter i stadshuset, Välfärd samhällsservice och 
Välfärd skola har snittresultat som överstiger Zonderas snittresultat för de 43 jämförbara 
frågorna. Snittresultatet för Nacka kommun har ökat marginellt, med 0,15 procentenheter, 
jämfört med 2022 års resultat. Totalindex, som är ett mått för samtliga ca 90 frågor i 
undersökningen viktat mot Nacka kommuns nyckelfrågor stolthet och engagemang, uppgår 
till 75,2 procent. Totalindex har backat med 0,5 procentenheter jämfört med 2022 års 
resultat. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2023 §151 

Tjänsteskrivelse från Stadsledningskontoret, daterad den 2 november 2023 

Bilaga 1. Zonderas analys av medarbetarundersökningens resultat 2023.  

Bilaga 2. Resultatrapport 2023, Nacka kommun totalt och för produktionsområden och 
enheter.  

Bilaga 3. Resultatrapport 2018 - 2023, Nacka kommun totalt. 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, arbetsutskottets förslag, 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Gunnel Nyman Gräff lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
Vi har bett om att få fritextsvaren från medarbetarundersökningen men ännu inte fått 
dessa. Fritextsvar brukar ge bra insyn i hur medarbetarna reflekterar över de svar de ger i 
siffror, och kan ge oss som politiker viktiga inspel om vad vi bör tänka på för att förbättra 
för medarbetarna, de som gör att den verksamhet vi beslutar om blir verklighet och till 
gagn för alla Nackabor. Det är positivt att siffrorna i stort ökat något mellan 2022 och 2023 
men det finns saker som sticker ut negativt. En sådan sak är kommunledningen som har låg 
andel positiva svar, samma sak gäller Nacka kommuns anseende. En sak som inte har lika 
dåliga siffror, men är illa ändå, är ”Kraven som ställs på mig är möjliga att leva upp till” där 
mer än var tredje medarbetare under Välfärd skola har svarat en trea eller lägre, och för 
Välfärd samhällsservice är motsvarande siffra var fjärde medarbetare. En annan fråga att 
fokusera på framöver är ”Jag har en rimlig arbetsbelastning” och ”Den stress som 
förekommer i mitt arbete kan jag hantera” liksom frågor om återhämtning. Dessutom är 
många svar under avsnittet ”Effektivitet och utveckling” inom områdena som motsvaras av 
gult och rött.  
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan tycker det är roligt att se att medarbetarna till stor del är nöjda med sin 
arbetssituation i Nacka. Vi kan konstatera att det är stora skillnader, speciellt när man går 
ner på enhetsnivå. Vi tycker det nu är viktigt att de enheter som skiljer ut sig negativt 
använder detta resultat som start för ett förändringsarbete och att vi ser fram emot att följa 
upp det nästkommande år. 
Alena Jukic lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Resultatet från medarbetarundersökning lyfter flera positiva resultat. Bland annat uppger 
många medarbetare i kommunen att deras arbete känns meningsfullt och att de upplever att 
de har den kompetens som krävs för att genomföra arbetsuppgifterna.  

Det finns dock siffor som sticker ut och som Vänsterpartiet i allra högsta grad ser som 
påverkningsbara genom politiska beslut. Endast 62% anser att de kan återhämta sig efter 
perioder av hög arbetsbelastning. Även om resultatet är bättre än föregående år är det 
oroväckande att så många medarbetare inom till exempel Välfärd samhällsservice och 
Välfärd skola svarar att utrymme för återhämtning inte finns under deras arbetsdagar. 
Endast 60% av medarbetarna anser att de har en rimlig arbetsbelastning. Även här är 
resultatet bättre än föregående år men det är trots allt 4 av 10 medarbetare som då uppger 
att de har en orimlig arbetsbelastning.  
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Vänsterpartiet har länge påpekat att alliansen inte budgeterar för vad verksamheterna 
egentligen kostar. Att medvetet avstå från att löne-och priskompensera år efter år får 
konsekvenser för medarbetare och medborgare.   

En synpunkt från Kommunal kring årets budget var bland annat:  
”Även om man anser sig ha prioriterat skola, äldreomsorg, kulturskola och social omsorg 
så ser Kommunal inte att det är tillräckligt för att få fler kollegor, bra arbetsmiljö och ökad 
lön i välfärdstjänsterna på något plan.” 

Vänsterpartiet se även att resultatet från medarbetarundersökningen ytterligare bevisar det 
Kommunal lyfter. Att medarbetare i Nacka kommun inte har möjlighet till att återhämta sig 
eller har en rimlig arbetsbelastning är ett misslyckande för en kommun som Nacka där 
nuvarande minoritetsstyre återkommande lyfter den goda ekonomin. Istället för att välja att 
satsa på mer resurser till fler kollegor och därmed bättre arbetsmiljö för många 
medarbetare, väljer alliansen att även i 2024 års budget ställa krav på effektiviseringar och 
besparingar i verksamheter genom att sänka skatten. Det kommer att fortsätta drabba 
medarbetare hårt och även Nackas medborgare. 

- - - - - 
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§  361 KFKS-2023–00352 

Politikerinitiativ - Krigsplacering av medarbetare 
Inkom den 3 april 2023 från Filip Wiljander (M), Karin Teljstedt (KD), Gunilla Grudewall-Steen (L) 
och Johan Krogh (C) 

Beslut 
Kommunstyrelsen bifaller politikerinitiativet genom att ge stadsledningskontoret i  
uppdrag att utreda och presentera ett förslag på krigsorganisation och bemanning för  
kommunen. Kommunstyrelsen noterar att utredningen även inbegriper en plan för att  
prioritera kommunens verksamheter i händelse av krig, förtroendevaldas tillgänglighet i  
en krigsorganisation samt nödvändig kommunikation kopplat till krigsplacering. 
Stadsledningskontorets förslag på krigsorganisation och dess bemanning ska presenteras  
för kommunstyrelsen senast under tertial 3 2024. 

Sammanfattning av ärendet 
Den 3 april 2023 mottogs ett politikerinitiativ från representanter för de fyra  
allianspartierna i Nacka kommun om krigsplacering av medarbetare. I initiativet föreslås  
att följande åtgärder genomförs: 

• utredning för att fastställa omfattningen av krigsplacering av medarbetare i 
kommunen 

• plan för att prioritera kommunens verksamheter i händelse av krig 
• kontroll av tillgänglighet för förtroendevalda hos Plikt- och prövningsverket 
• kommunikation i samband med eventuell krigsplacering och medborgarnas  

skyldighet utifrån allmän tjänsteplikt 
 
Utifrån utredningen av politikerinitiativet framgår att tillskapandet och bemanning av en  
krigsorganisation är ett omfattande arbete och behöver ske under relativt lång tid.  
Arbetet bör göras stegvis, systematiskt och strukturerat. Arbetet ska bland annat grundas  
på Nacka kommuns risk- och sårbarhetsanalys (RSA) samt verksamheternas  
kontinuitetsplaner för att prioritera verksamheter och resurser. För att definiera vad höjd  
beredskap och krig skulle innebära för Nacka kommun och vilka åtgärder som krävs,  
måste en noggrann analys genomföras. Baserat på denna analys kan sedan förslag på  
krigsorganisation och dess bemanning presenteras för beslut. 
 
Med ovan som grund bedöms att ett förslag på krigsorganisation och dess bemanning  
kan presenteras under tertial 3 2024. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 21 november 2023 §159 
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Tjänsteskrivelse från Ledningsstaben daterad den 6 november 2023 

Bilaga 1. Politikerinitiativ den 3 april 2023 

Yrkanden 
Filip Wiljander (M) yrkade, med instämmande av Karin Teljstedt (KD) bifall till det utsända 
förslaget från kommunstyrelsens arbetsutskott.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut, arbetsutskottets förslag, 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  362 KFKS-2023-00762 

Medborgarförslag – ”Nacka kultur- och idrottscenter” i  
Dramatens och Operans gamla lokaler, KFKS-2023- 
00762 
Inkom den 5 augusti 2023 

Beslut 
Kommunstyrelsen avslår medborgarförslaget eftersom kommunen inte äger den aktuella  
marken och heller inte har för avsikt att köpa in den. 

Sammanfattning av ärendet 
I medborgarförslaget föreslås att kommunen ska undersöka möjligheterna att restaurera  
Operans och Dramatens lokaler i Gäddviken och inrätta ett kultur- och idrottscenter i  
dessa.  
 
Den aktuella byggnaden ägs av Vasakronan, som avser utveckla fastigheten för bostäder  
inom stadsbyggnadsprojektet Gäddviken. Kommunstyrelsen beslutade att anta start-pm  
för projektet i juni 2023.  
 
Kommunen äger inte den aktuella fastigheten och rår därför inte över inriktning för  
användandet av byggnaderna, utöver de begränsningar som framkommer inom ramen  
för detaljplanearbetet. Det är inte aktuellt för kommunen att köpa fastigheten och av det  
skälet föreslås kommunstyrelsen besluta att avslå medborgarförslaget. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 7 november 2023 
§140 

Tjänsteskrivelse från Exploateringsenheten daterad den 2 oktober 2023 

Bilaga 1. Medborgarförslag, ”Nacka kultur- och idrottscenter” i Dramatens och Operans 
gamla lokaler  

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Tomas 
Ottosson (V), bifall till medborgarförslaget.  
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut, dels det utsända förslaget 
från stadsutvecklingsutskottet, dels det av Johanna Kvist (S), med instämmande av Mikael 
Carlsson (NL) och Tomas Ottosson (V), framställda bifallsyrkandet till medborgarförslaget.  
 
Ordföranden ställde det utsända förslaget från stadsutvecklingsutskottet mot det av 
Johanna Kvist (S) framställda bifallsyrkandet till medborgarförslaget, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Protokollsanteckningar 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
Det behövs fler idrotts- och kulturytor i hela Nacka och vi har i vårt budgetförslag för 2024 
bland annat föreslagit en etablering av ett kulturhus på västra sicklaön. Medborgarförslaget 
föreslår att kommunen ska se över möjligheten att få till ett idrotts- och kulturcenter i 
Dramatens och Operans gamla lokaler, ett bra förslag tycker vi socialdemokrater. Vi förstår 
att kommunen inte äger marken, men att undersöka möjligheten anser vi att kommunen i 
alla fall bör göra. Det är viktigt att vi har en vision för hur Nacka ska utvecklas och inte 
bara låter marknaden styra. Vi socialdemokrater är positiva till idén att utveckla området 
genom att ta tillvara på vattnet och rena den förorenade marken. Samtidigt behöver 
planerna för Gäddviken innefatta mer än bara bostäder och planeras utifrån en förbättring 
av kollektivtrafiken, inte minst vad gäller hur området ska knytas ihop med 
tunnelbaneuppgången vid Nacka forum. När kommunstyrelsen beslutade om 
inriktningsbeslutet för Gäddviken tog vi upp att det också är viktigt att bevara 
grönområdena, för både djur, natur och människors möjlighet att nyttja dessa i framtiden. 
Vi lyfte också de byggnader från olika tidsepoker som finns inom området och att det i det 
fortsatta arbetet är viktigt att ta hänsyn till dem och se om det går att bevara eller spara på 
ett bra sätt. De har ett värde som kulturbärare, exempelvis Cirkelkaffes rosteri. 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
Nackalistan har i sitt budgetförslag budgeterat för att utreda nya kultur, bibliotek och 
föreningslokaler på västra Sicklaön, d v s Finnboda, Kvarnholmen eller Henriksdalsberget. 
Dessa gamla lokaler är belägna relativt mitt på västra Sicklaön och på gångavstånd från 
såväl Finnboda, Kvarnholmen och Henriksdalsberget. Lokalerna är belägna i 
detaljplaneområdet Gäddviken som fått beviljat start-PM i juni 2023. Syftet med planen är 
att skapa en attraktiv och levande stadsmiljö med egen identitet och god vattenkontakt 
samt attraktiva offentliga platser. Kultur och idrottslokaler kan vara en sådan attraktiv 
offentlig plats. Vi ser gärna att detta medborgarinitiativ utreds i ett tidigt skede i det 
kommande detaljplanearbetet. 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
Det är ett spännande förslag till att kunna lösa problemen med idrotts och kulturlokaler på 
Henriksdals och Finnboda området. Det är intressant att se hur en dialog mellan 
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markägaren och kommunen kan ge för resultat. Oavsett om det är möjligt i det fallet 
kvarstår behovet av idrotts -och kulturytor i området. 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
Miljöpartiet tycker förslaget är intressant men vet inte om det är görbart sett till 
utformningen, särskilt med tanke på utveckling för idrott, samt hur det blir med saneringen 
av den hårt förorenade marken. Att ha med sig tankar om alternativ utveckling av 
fastigheten tycker vi dock är bra och vi välkomnar därför initiativet. Ett stort problem med 
utvecklingen av Nacka stad som vi påpekat länge är just planeringen i olika stuprör i form 
av skilda detaljplaner. Generellt ser vi att kommunen behöver bli bättre på att tänka 
strategiskt och kreativt kring fastighetsbyten av olika slag, något som kan bli aktuellt här då 
kommunen inte äger fastigheten. Om allt inte får plats på Järlahöjden, som med ny 
tunnelbana har stor potential att utvecklas med bostäder och arbetsplatser, så kan en 
omlokalisering av särskilt idrottsytor vara relevant. I området Finnboda-Kvarnholmen med 
omnejd bor många samtidigt som möjlighet till näridrott är begränsade, något vi ser behövs 
för en hållbar stadsplanering med 15-minutersstaden som utgångspunkt. Här finns helt 
klart utvecklingspotential! 

- - - - - 
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§  363 KFKS-2022-00729 

Val av ersättare till kommunstyrelsens 
stadsutvecklingsutskott och kommunstyrelsens 
miljöutskott efter Ella Tegsten* (S) t.o.m. 2026-12-31 

Beslut 
Till ny ersättare väljs Stefan Hult (S) i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott och 
kommunstyrelsens miljöutskott.  
 
Paragrafen förklaras omedelbart justerad.  
 
- - - - - 

* Vid kommunfullmäktiges sammanträde den 13 november 2023 §328, beviljades Ella 
Tegsten (S) entledigande från sitt uppdrag som ersättare i kommunstyrelsen, vilket 
tillgängliggör hennes förtroendeuppdrag i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott och 
kommunstyrelsens miljöutskott.  
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§  364   

Övriga frågor 
 
Sidney Holm (MP) ställde en övrig fråga nedan; 

- Hur arbetar kommunen för att broavgiften inte ska sänkas till under 4 kronor och 
att broavgiften ska upphöra när bron är avbetalad, med tanke på att lagen om 
infrastrukturavgifter inte gällde när Kommunfullmäktige fattade sitt beslut? 

Trafik- och fastighetsdirektör Poa Hellqvist säkerställer att man kommer att bevaka frågan 
avseende betalningsprincipen i kommande samtal med Trafikverket. 

Alena Jukic (V) ställde en övrig fråga nedan; 

- Hur genomför Nacka kommun sina barnkonsekvensanalyser i framtagandet av 
underlag tjänstepersonsnivå?  

Stadsdirektör Victor Kilén tar med sig frågan till tjänstepersonsorganisationen och 
återkommer med svar på kommande sammanträde med kommunstyrelsen.  
 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade att notera de två övriga frågorna till protokollet. 

 
Protokollsanteckningar 
Sidney Holm lät anteckna följande protokollsanteckning för Miljöpartiet: 
År 2009 konstaterade det moderatledda styret i kommunen att om Vägverket skulle stå för 
hela finansieringen av den Nya Skurubron skulle en ny bro finnas på plats tidigast år 2025. I 
stället för möjligheten till en avgiftsfri bro 2025 har vi nu 2 år tidigare invigt en 
avgiftsfinansierad bro där varje passage kostar 4 kr i minst 20 år enligt gällande lag. 

Den första avgiftsbelagda månaden passerade 53 900 fordon per dygn den nya bron. Enligt 
Trafikverkets prognos uppskattas 72 300 fordon per dygn välja Nya Skurubron år 2030. År 
2040 uppskattar de att 108 100 fordon väljer den nya bron. Trafikverket räknar med att ha 
kvar avgiften i 22 år, och det genomsnittliga antal passager per dygn över hela perioden 
uppskattas av Trafikverket till 81 000 fordon. 

Under en period om 22 år adderar dessa 4 kr i broavgift till 2,6 miljarder kronor. 
Broavgifterna ska enligt avtal täcka 2/3 av Nya Skurubrons totalkostnad, vilket torde vara 



 
70 (70) 

 27 november 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

ca 0,9 miljarder. Differensen på 1,7 miljarder kan rimligtvis inte bara bestå av kostnader för 
avgiftssystemet och räntor. 

Jag vill därför att kommunen undersöker om det går att få ett undantag från lagen om 
infrastrukturavgifter som stipulerar att broavgiften måste tas ut under minst 20 år. Om vi 
kan få behålla broavgiften på 4 kronor och sluta betala det datum när bron är färdigbetald. 

- - - - - 
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Bilaga 1 till protokoll KS 2023-11-27 § 348 
Brev till regeringen med anledning av Högsta 
förvaltningsdomstolens dom i mål nr 6442-22 (Dnr. 
KFKS-2023-01026) 
 
 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till följande förslag till brev: 
 

Med anledning av Högsta förvaltningsdomstolens dom i 
mål nr 6442-22 
Högsta förvaltningsdomstolen i Stockholm meddelade den 9 maj 2023 dom i mål 6442-22. I 
sin dom konstaterar Högsta förvaltningsdomstolen att rätten till bistånd enligt 
socialtjänstlagen för kostnader för andrahandshyra inte är beroende av att hyresvärden har 
samtyckt till andrahandsuthyrningen.  
 
Om övriga förutsättningar enligt socialtjänstlagen är uppfyllda, har den enskilde, enligt 
domslutet, rätt till ekonomiskt bistånd för boendekostnaden, oavsett om hyresvärden 
godkänt en andrahandsuthyrning eller inte. Domen som är prejudicerande bedöms få stor 
principiell betydelse framöver. Kammarrätter har tidigare dömt på olika sätt och det finns 
sedan tidigare bara en enda dom från Högsta förvaltningsdomstolen som rör bistånd för ett 
otillåtet boende.  
 
Högsta förvaltningsdomstolen grundar sin bedömning på att det varken i socialtjänstlagen 
eller i dess förarbeten anges att rätten till bistånd för kostnader för boende ska vara beroende 
av att det hyresrättsliga regelverket har följts och att det inte heller finns något stöd för att så 
är fallet i rättspraxis.  
 
Domen innebär att landets kommuner i sina utredningar inför beslut om ekonomiskt 
bistånd framöver inte kan begära bevis på en godkänd andrahandsuthyrning av den 
sökande.  
 
Nacka kommun förstår och respekterar den strikt juridiska prövning som Högsta 
förvaltningsdomstolen gjort men vill samtidigt lyfta det problematiska i att kommunen som 
myndighet genom denna dom blir tvungna att ersätta hyreskostnader som uppstått till följd 
av felaktiga hyreskontrakt. Vidare ser Nacka kommun att det finns risk att sådana 
utbetalningar kan bidra till att finansiera organiserad brottslighet.  Detta kan inte anses 
gynna vare sig Nacka kommun på ett lokalt plan eller Sverige på ett nationellt plan. 
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Det faktum att kommunen utifrån rådande rättsläge som myndighet blir tvungen att ersätta 
kostnader som uppstått till följd av felaktiga hyreskontrakt kan inte anses gynna människor 
i ekonomiskt utsatta situationer. Nacka kommun anser att det behövs tydligare lagstiftning 
där ansvariga myndigheter i högre utsträckning ges möjlighet att motverka utbetalningar av 
ekonomiskt bistånd som uppstått till följd av felaktiga hyreskontrakt. 
Parallellt med en tydligare lagstiftning anser Nacka kommun att det är viktigt att staten 
vidtar åtgärder för att minska uppkomsten av felaktiga hyreskontrakt. Människor utan 
bostad är beredda att gå långt för att få tak över huvudet och i ett sådant läge är det svårt 
att tacka nej till ett erbjudande om bostad, även om ett felaktigt kontrakt ligger till grund.  
Nacka kommun har höga ambitioner att undanröja all typ av välfärdsbrottslighet och ser 
därför behov av ändrad lagstiftning i syfte att tydliggöra att en kostnad måste vara lagligen 
grundad för att kunna ge rätt till ekonomiskt bistånd. 
Nacka datum som ovan  
 
Mats Gerdau                           Victor Kilén                             Oliver Rykatkin 
Kommunstyrelsens Stadsdirektör  Ordförande i Nämnden för arbete  
ordförande   Nacka kommun och försörjning 
Nacka kommun   Nacka kommun 
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